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1 Algemeen

1.1 Inleiding/voorwoord

Benieuwd waar we het afgelopen jaar onze tijd en geld aan hebben besteed?
Je leest het in dit jaarverslag.

Dit jaar hebben we eindelijk afscheid kunnen nemen van corona. Dat betekent niet dat we geen
klassen naar huis hebben moeten sturen. Want ook dit jaar was het lastig alle klassen bemenst te
houden. Daarom verdienen onze medewerkers een groot compliment. Zij staan elke dag weer
voor: Ieder kind kan alles leren en voor het realiseren van onze ambities. We zijn dan ook trots op
wat wij het afgelopen jaar hebben bereikt. Daarnaast hebben we ook afscheid genomen van
Yvonne Visser als bestuurder en een nieuwe bestuurder verwelkomd. We hebben ook de
inspectie op bezoek gehad en hebben veel geleerd van het rapport. We kijken uit naar 2023 om
met elkaar weer mooie stappen te maken.

Het bestuursverslag bestaat uit drie hoofdstukken. De algemene informatie over Flores
Onderwijs staat in hoofdstuk één. In het tweede hoofdstuk blikken we terug op de resultaten van
het beleid in het verslagjaar. Een toelichting op de financiële situatie vind je in hoofdstuk drie.

Collega’s van bestuur

Sylvia Veltmaat & Ina Vogelzangs
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Raad van toezicht

Goedgekeurd op 30 juni 2023

______________________________ _____________________________

Peter van Dongen Ellen Kruize

______________________________ _____________________________

Inge Wessels Han Dankaart

________________________________

Flip Juch
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1.2 Bestuur & Organisatie

Bij Flores Onderwijs hebben we het niet over college van bestuur, maar collega’s van bestuur. En
nu we het er toch over hebben, in 2022 was Sylvia Veltmaat de voorzitter en Yvonne Visser lid.
Yvonne is daarnaast ook toezichthouder van @voCampus. Een stichting voor voortgezet
onderwijs in Nijmegen. Sylvia heeft geen (bezoldigde) nevenfuncties. Met ingang van 2023
hebben we een nieuwe collega van bestuur. Dat is Ina Vogelzangs. Yvonne Visser is per 15 januari
2023 geen bestuurder meer. Ina heeft haar taken overgenomen.

De collega’s van bestuur worden ondersteund door een managementteam en adviseurs, die ook
ter ondersteuning van de directeuren werkzaam zijn. De directeuren van onze 33 scholen vallen
onder verantwoordelijkheid van de collega’s van bestuur.

Stichting Flores Onderwijs (KvK: 09165987 & RSIN: 817657204).

1.3 Intern toezicht

1.3.1 Raad van toezicht

Flores Onderwijs werkt vanuit het ‘raad van toezichtmodel’. Dat betekent dat ‘bestuur’ en
‘toezicht’ gescheiden zijn in twee onafhankelijke organen: het college van bestuur en de raad van
toezicht. De raad van toezicht, zoals de naam al zegt, houdt toezicht en controleert. De raad is
ook de werkgever van het college van bestuur en ook de kritische sparringpartner. Het college
van bestuur voert de werkgeverstaak uit. Zij sturen de organisatie aan zodat de doelen bereikt
worden. Goed voorbeeldgedrag vinden we belangrijk. Daarom werken we volgens de Code Goed
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Bestuur PO. Daarin zijn in 2022 geen wijzigingen geweest. Ook zijn er geen afwijkingen van de
Code Goed Bestuur PO geweest die de collega’s van bestuur met de raad hadden moeten
bespreken. Het verslag van de raad van toezicht is opgenomen in bijlage 1.

De samenstelling en nevenfuncties van de raad van toezicht zien er als volgt uit:
Peter van Dongen:

Voorzitter raad van toezicht, portefeuille Identiteit, tevens lid
Remuneratiecommissie
Benoemd: 1-1-2017 tot 1-1-2025 (laatste termijn).

Nevenfuncties: Voorzitter raad van toezicht Veluwse Onderwijsgroep (tot mei 2022)

Han Dankaart:
Lid raad van toezicht, portefeuille financieel, vastgoed en bedrijfsvoering,
tevens voorzitter Auditcommissie
Benoemd: 1-4-2018 tot 1-4-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Manager bedrijfsvoering en strategie Gemeente Doetinchem
Vice-voorzitter Raad van Commissarissen SSH Arnhem & Nijmegen

Flip Juch:

Lid raad van toezicht, portefeuille financiën, lid auditcommissie
Benoemd: 1-8-2019 tot 1-8-2023, herbenoembaar

Nevenfuncties: Directievoorzitter Samenwerking Glasverzekering NV
Voorzitter bestuur Stichting Vrijheidstheater Achterhoek
Ambassadeur Nederlandse Uitdaging

Ellen Kruize:

Vice-voorzitter raad van toezicht, portefeuille onderwijs en HRM,
voorzitter Remuneratiecommissie en lid commissie Onderwijs en kwaliteit
Benoemd: 1-4-2018 tot 1-4-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Voorzitter college van bestuur VariO Onderwijsgroep
Voorzitter raad van toezicht MBO Amersfoort
Lid raad van advies Deltion College Zwolle

IngeWessels:

Lid raad van toezicht, portefeuille juridisch en HRM, lid commissie
Onderwijs en kwaliteit
Benoemd: 1-5-2018 tot 1-5-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Director Marketing en Communication, HAN
Lid raad van toezicht Grafisch Lyceum Rotterdam
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1.3.2 Gemeenschappelijke medezeggenschapsraad

De gemeenschappelijke medezeggenschapsraad (GMR) vergaderde in 2022 in totaal 7 keer. Het
verslag van de GMR is als bijlage 2 opgenomen bij dit bestuursverslag.

De GMR (nu) bestaat uit zeven vertegenwoordigers van ouders. En zeven vertegenwoordigers van
onze medewerkers.

De zeven leden vanuit de personeelsgeleding zijn:
- Pauline Essers SBO De Piramide (tot juli 2022)
- Evelien Esselink Julianaschool
- Jacomine Wasser- Holleman Confetti
- Margot Peters OBS Da Vinci
- Sander Hulleman Rivers International School
- Antoinet Roeling De Werf (vanaf 1 september 2022)
- Froukje van Aarle Lea Dasberg (vanaf 1 september 2022)
- Vacature

De zeven leden vanuit de oudergeleding zijn:
- Karlijn Steenvoort (tot juli 2022)
- Jeroen Gribling
- Linda Froon
- Hasan Kumas
- Casper Franken
- Martine Kamphuis (vanaf 1 september 2022)
- Marieke Jansen (vanaf 1 september 2022)
- Jan Vernooij (vanaf 1 september 2022)

1.4 We doen het samen

1.4.1 Samen bij Flores Onderwijs

Ieder kind kan alles leren.
Wij zijn daar stellig in.
Het is als leren fietsen. De eerste keer is het wat onwennig. Met vallen en opstaan. En met de
juiste uitleg en begeleiding. Flink wat rondjes oefenen en met het steuntje in de rug van pap en
mam heb je binnen no time de slag te pakken.
‘Leren’ start met een goede uitleg. Het vertrouwen dat ook jij dit kan leren en met het opdoen van
ervaring. Oefenen, onder goede begeleiding. Vallen en opstaan en blijven verbeteren. Om er
vervolgens met een brede glimlach achter te komen dat het lukt!

Flores Onderwijs zorgt ervoor dat ieder kind kan leren. Waar ook je wieg heeft gestaan. Want
alleen als je ergens mee begint, kan je er beter in worden. Onze leerkrachten zijn hierin natuurlijk
belangrijk. Zij zijn het steuntje in het begin, de motivatie tijdens het leren en de trots op moment
dat de glimlach komt. Ieder kind kan alles leren, wij gaan ervoor!
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En als je zulke hoge verwachtingen hebt, is het fijn dat je het niet alleen hoeft te doen. Eerlijk
gezegd, we kunnen het ook niet alleen. We kunnen dit alleen samen.

Om te zorgen dat we samen ook voldoende tijd hebben, hebben we de looptijd van het
strategisch beleid met twee jaar verlengd. Daardoor krijgen we ruimte om alles wat door corona
is blijven liggen, op te pakken en verder te ontwikkelen.

1.4.2 Leren op school doen we samen

Wat is nu samen? Je staat er dus nooit alleen voor. Je versterkt elkaar.
Want op school zijn de leerkrachten verantwoordelijk voor alle leerlingen. En dus niet alleen voor
de leerlingen in hun eigen klas. Dat betekent bijvoorbeeld dat leerkrachten in de onderbouw
samenwerken om kinderen van groep 1 naar groep 4 te begeleiden. Ook werken zij samen aan
bijvoorbeeld rekenen of taal. Dit doen zij over alle klassen heen.

Samenwerken. Dat is makkelijker gezegd dan gedaan. Daarom zijn al onze scholen een
professionele leergemeenschap (PLG). Een PLG is niets anders dan een groepje leerkrachten dat
intensief samenwerkt. Zo zorgen we ervoor dat we van elkaar leren en onszelf verbeteren. Op
deze manier onderhouden we ons vakmanschap en meesterschap. Samen blijven we leren en
blijven we scherp. En natuurlijk geldt ook voor ons: het gaat met vallen en opstaan. Het hoeft niet
meteen perfect. In 2025 zijn al onze scholen PLG’s. Tot die tijd zetten we elk jaar een stap vooruit.

1.4.3 Samen in de wijk

Onze directeuren kijken verder dan hun eigen school. Daarom werken zij intensief samen. Zij
doen dat in een directeuren leerkring (DLK). De leerkringen zijn als volgt ingedeeld:

Overzicht Flores Onderwijs scholen

Sylvia Veltmaat Yvonne Visser

DLK Noord-Oost DLK Noord-West

De Witte Vlinder (openbaar) 19OM
De Boomhut (openbaar) 19OE
Julianaschool (protestants-christelijk) 15IU
De Klaproos (SBO/samenwerking pc, rk) 02NY
De Zyp (samenwerking pc, rk) 05BY
Jozef Sartoschool (samenwerking pc, rk) 03XW

Heijenoordschool (jenaplan/openbaar) 10NO
‘t Panorama (rooms-katholiek) 03XV
AMS (montessori/algemeen bijzonder) 04ML
Pieter Brueghelschool (openbaar) 19NR
Jan Ligthartschool (openbaar) 19NX

DLK Schuytgraaf/Elderveld DLK Presikhaaf/Arnhem Centrum

Confetti (dalton/ interconfessioneel) 29XV
JongLeren (openbaar) 29XG
Rivers International School (internationaal)
De Schatgraaf (openbaar) 27YE
IKC De Klimboom (openbaar) 19VX

Hugo de Grootschool (openbaar) 19RD
De Sterrenkring (jenaplan/samenwerking pc, rk) 03VP
De Binnenstad (montessori/algemeen bijzonder) 04SP
De Parkschool (openbaar) 19OY
De Werf (openbaar) 19OR

DLK VKR DLK Elden/De Laar/Malburgen
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OBS Da Vinci (openbaar) 19VP
De Piramide (SBO/openbaar) 12VW
‘t Klinket (protestants- christelijk) 23CD
Lea Dasbergschool (openbaar) 22JE

De Expeditie (openbaar) 19WE
De Lingelaar (openbaar) 19WG
De Troubadour (jenaplan/protestants-christelijk)
04QY
Het Mozaïek (openbaar) 19US
Burg. de Monchyschool (openbaar) 19UB

DLK Renkum

De Dorendal (dalton/samenwerking pc, rk) 05KR
De Mariënborn (dalton/samenwerking pc, rk) 09QQ
Bernulphusschool (samenwerking pc, rk) 05IV

De directeuren binnen een DLK zijn samen verantwoordelijk voor de ontwikkeling van alle
kinderen in de wijk. Of ze nu bij hen op school zitten of niet. Want je leert niet alleen op school.
Maar ook bij de sportclub, in de buurt, of bij de buitenschoolse opvang (BSO). Directeuren leren
van en met elkaar. En informeren elkaar over wat er speelt in de wijk. Daarmee versterken zij
elkaar en het onderwijs in de wijk. Van lerende directeuren leren leerkrachten het meest. En dus
ook de kinderen.

We blijven investeren in de ontwikkeling van de DLK’s. Een mooie basis voor een steengoed
onderwijsaanbod in de wijken.

Samen in de wijk doen we ook samen met Delta Scholengroep. Samen met Delta Scholengroep
gaan we vergaand samenwerken bij de scholen voor speciaal basisonderwijs (SBO) De Piramide
en De Horizon. Samen met Delta Scholengroep zien we een gezamenlijke toekomst voor de
SBO-scholen. Samen gaan we werken om één specialistisch onderwijskundig centrum in
Arnhem-Zuid te worden. Daarmee willen we een bron van expertise worden waarvandaan
expertise door Arnhem en haar regio stroomt.

1.4.4 Strategisch beleid

Ons nieuwe strategisch beleid ‘De Expeditie’ hebben we in het voorjaar van 2020 definitief
afgerond. We hebben met elkaar mooie plannen gemaakt voor de komende jaren. Helaas zijn
onze plannen door corona vertraagd. Door de druk op het organiseren van onderwijs zijn we
maar mondjesmaat toe gekomen aan onze strategische doelen. Daarom hebben we besloten om
ons strategisch beleid voor Flores Onderwijs met twee jaar te verlengen. Daarmee compenseren
we de twee jaar die we zijn ‘vertraagd’ door corona en maken we tijd voor de realisatie van al
onze mooie plannen.

1.5 Leren van klachten

Een klacht helpt ons om onszelf te verbeteren.
We pakken klachten zoveel mogelijk op schoolniveau op. Elke school heeft daarom een eigen
vertrouwenspersoon waar ouders, leerlingen en medewerkers met vragen naartoe kunnen.
Daarnaast werken we met twee externe vertrouwenspersonen en twee externe
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klachtenfunctionarissen. Alle klachten zijn met behulp van de klachtenfunctionaris opgelost. In
2022 zijn er geen klachten ingediend bij de landelijke klachtencommissie.

aantal meldingen bij 2018-2019 2019-2020 2020-2021 2021-2022 jaar 2022

externe
vertrouwenspersoon

17 16 14 7 16

klachtenfunctionaris 23 8 8 11 10

landelijke
klachtencommissie

1 1 0 0 0

Je kunt onze klachtenregeling vinden op de website van Flores Onderwijs.

1.6 Veilige informatie

Veiligheid is belangrijk voor ons. Veiligheid op onze scholen. Veiligheid voor onze medewerkers.
Maar ook veiligheid van informatie. We verzamelen met zijn allen behoorlijk wat informatie. Over
onze leerlingen en hun voortgang. Informatie over alle medewerkers. Maar ook informatie over
partijen waarmee we samenwerken. We moeten de informatie goed opslaan en op een juiste
manier gebruiken.

Het afgelopen jaar hebben we hard gewerkt om vast te leggen hoe we op de juiste wijze met
informatie omgaan. Het komende jaar gaan we iedereen in de organisatie uitleggen hoe
informatie juist moet worden gebruikt. Wat doe je bijvoorbeeld met foto’s van leerlingen? Mag je
die zomaar op internet zetten? Hoe werkt dat nu met toestemming en wanneer vraag je dat?
Zomaar wat onderwerpen die aan bod gaan komen. In het schooljaar 2023/2024 gaan we ook de
beveiliging van onze informatie testen. Is onze informatie volgens de laatste eisen voldoende
beveiligd? Of moeten we hier nog extra aandacht aan besteden?

1.7 Internationalisering

Wij hebben geen overkoepelend beleid voor internationalisering. Maar veel van onze scholen zijn
wel actief op dit gebied. Voorbeelden daarvan zijn de aandacht voor wereldburgerschap en in het
curriculum bij aardrijkskunde. We hebben een internationale school, namelijk Rivers
International School. Ook hebben we twee locaties waar nieuwkomers en neveninstroom worden
opgevangen. In 2022 hebben we samen met de partners in de gemeente Arnhem ook een
Oekraïneschool ingericht. De Oekraïneschool zal in 2023 zoveel mogelijk opgaan in het reguliere
onderwijs.
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2 Verantwoording van het beleid

2.1 Onderwijs & kwaliteit

2.1.1 Visie op onderwijskwaliteit

Kinderen kunnen alles leren. Daarvoor is onderwijs van hoge kwaliteit nodig. Bij ons staat de
leerkracht centraal. Deze onderwijsprofessional maakt namelijk het verschil. Daarom mag de
leerkracht hoge verwachtingen hebben. Van zichzelf en van de leerlingen. Want van ‘lerende
leerkrachten leren kinderen het meest’.

Misschien vraag jij je af hoe wij de kwaliteit van ons onderwijs op alle scholen meten? Dat
begrijpen we. Bij hoge verwachtingen en voor hoge onderwijskwaliteit horen passende ambities.
We hebben enerzijds Floresbrede ambities en anderzijds ambities die de scholen opstellen. Die
zijn schoolspecifiek en afgestemd op de leerlingpopulatie van de school. Alle ambities gaan over
de leergebieden taal, lezen en rekenen. En over een leergebied naar keuze. Deze laatste noemen
we de vierde ambitie.

Onze Floresbrede ambitie is dat ten minste 98% van alle leerlingen het basisniveau (1F) haalt
voor taal, lezen en rekenen. We kiezen voor dit percentage om inclusief onderwijs mogelijk te
maken. Want soms haalt een kind het basisniveau toch niet. Maar voor de meeste Floresscholen
geldt dat de leerlingen veel meer aankunnen dan het basisniveau. Daarom vragen we onze
scholen om ambities op schoolniveau te stellen. Dit zijn doelen die passen bij de school. Met de
ambities op schoolniveau dragen we bij aan hogere leeropbrengsten en kansengelijkheid. Elk jaar
volgen we met elkaar de resultaten van alle scholen. Dit doen we op schoolniveau en op
bestuursniveau.

2.1.2 Opdracht en ambitie

Met heel Flores Onderwijs zetten we ons graag in om met goed onderwijs alle kinderen in
Arnhem en Renkum gelijke kansen te bieden. Onze taak is kinderen de basiskennis,
-vaardigheden en -attitude aan te leren. Je kunt hierbij denken aan taal en rekenen. En aan kennis
van de wereld en hoe je je als kind in die wereld ontwikkelt. Ook dragen we graag ons steentje bij
aan maatschappelijke vraagstukken zoals kansengelijkheid en inclusie. Of diversiteit en actief
burgerschap.

We voelen ons maatschappelijk betrokken. Daarom hebben we stevige ambities opgesteld voor
het onderwijs op onze scholen:

● Minimaal 98% van onze kinderen verlaat hun school met een taal-, lees- en rekenniveau
van ten minste 1F.

● Alle scholen formuleren schoolspecifieke ambities voor taal, lezen en rekenen op
2F/1S-niveau.

● Alle scholen formuleren een extra ambitie die past bij hun populatie en curriculum.
● Alle scholen hebben aan het eind van het schooljaar 2023 een (eigen) visie op

burgerschap. En hebben geïnventariseerd wat zij in hun onderwijsprogramma's doen of
nog niet doen op het gebied van burgerschap.
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● De leiderschapseffectiviteit van bestuur en schoolleiders verhogen we van 73% in 2020,
naar 80% in 2025.

● Aan het einde van deze beleidsperiode geven onze leerlingen ons een 8,5 als het gaat om
tevredenheid. Ouders geven ons een 7,9.

Benieuwd naar onze maatschappelijke opdracht en verdere ambities? Deze zijn uitgewerkt in het
Strategisch Beleidsplan 2020 – 2027.

2.1.3 Floresmonitor (de eindopbrengsten)

Elke dag doen onze onderwijsprofessionals hun best om goed onderwijs te geven. Hierdoor
kunnen wij kinderen in Arnhem en Renkum gelijke kansen bieden. Goed onderwijs vraagt om de
juiste inspanningen van al onze professionals. De effecten hiervan meten we. En de daarmee
behaalde onderwijsresultaten leggen we vanaf 2021 vast in onze Floresmonitor. In de
Floresmonitor delen we en bespreken we met elkaar wat de opbrengsten zijn die alle scholen op
de leergebieden rekenen, taal en lezen behalen. Ieder jaar maken we een nieuwe Floresmonitor.
Iedereen kan zo de actuele ontwikkelingen en trends goed volgen. De monitor heeft nog extra
functies. Zo geeft het een beeld van de ‘best practices’ binnen onze stichting. Je ziet ook
verschillende leeropbrengsten bij scholen met vergelijkbare leerlingpopulaties. Die verschillen
onderzoeken we dan. Want dat is een uitgelezen kans om van elkaar te leren. Op die manier
ondersteunt de Floresmonitor het leren van en met elkaar.

Ben je benieuwd naar de eindopbrengsten van alle Floresscholen in het jaar 2022? Deze zijn te
vinden op Vensters PO/Scholen op de kaart. De percentages zijn gebaseerd op de ambities op
stichtingsniveau én op de 1F-ambitie. Dit zijn de opbrengsten:

● 20 van de 31 reguliere scholen behaalt een gemiddeld 1F-percentage van 96% of hoger.
● 10 van de 31 reguliere scholen behaalt een 1F-percentage van 96% of hoger

op het leergebied rekenen.
● 22 van de 31 reguliere scholen behaalt een 1F-percentage van 96% of hoger

op het leergebied taalverzorging.
● 26 van de 31 reguliere scholen behaalt een 1F-percentage van 96% of hoger

op het leergebied begrijpend lezen.

De resultaten van de SBO-scholen zijn dit jaar voor het eerst opgenomen in de Floresmonitor. Op
landelijk niveau is nog niet duidelijk hoe de leeropbrengsten van SBO-scholen zichtbaar gemaakt
kunnen worden. In de Floresmonitor is daarom het landelijk gemiddelde van vergelijkbare
SBO-scholen ook niet zichtbaar.
Uit de Floresmonitor komen verschillende opbrengsten naar voren. Deze delen we met je. Als we
kijken naar de Floresambitie voor referentieniveau 1F kunnen nog onvoldoende leerlingen lezen
en rekenen op 1F-niveau aan het einde van de basisschool. In het schooljaar 2022 hebben
minder scholen de tussentijdse ambitie behaald voor rekenen dan in 2021. Op de leergebieden
lezen en taalverzorging is lichte vooruitgang te zien.
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In schooljaar 2022 behalen:
● 6 scholen hun ambitie voor Rekenen. In schooljaar 2021 waren dit er ook 6.
● 11 scholen hun ambitie voor Taalverzorging. In schooljaar 2021 waren dit er 13.
● 9 scholen hun ambitie voor lezen. In schooljaar 2021 waren dit er 13.

De SBO-scholen behalen hun 1F ambitie op lezen wisselend: Voor SBO de Klaproos geldt dat zij
zowel vorig schooljaar als dit schooljaar haar ambitie op 1F (80%) heeft gehaald. SBO de Piramide
haalde vorig jaar wel haar ambitie op 1F (85%), maar dit jaar niet. Voor de leergebieden rekenen
en taalverzorging behalen beide SBO-scholen hun ambitie nog niet.

Uit de monitor komt ook naar voren dat één school onder de signaleringswaarde van de
inspectie scoort. Deze school, De Sterrenkring, heeft dit schooljaar het oordeel 'onvoldoende'
gekregen. Een andere Floresschool, De Witte Vlinder, die vorig jaar onder de signaleringswaarden
uitkwam, is beoordeeld met 'zeer zwak'. Tijdens het schrijven van dit verslag is De Witte Vlinder
opnieuw bezocht door de onderwijsinspectie en luidt het oordeel ‘ruim voldoende’. De overige
Floresscholen voldoen aan het basistoezicht, wat betekent dat leerlingen voldoende leren en de
scholen van voldoende kwaliteit zijn.

2.1.4 Passend onderwijs

Het uitgangspunt van passend onderwijs is: regulier als het kan, speciaal als het moet. Met
passend onderwijs willen we ervoor zorgen dat er geen enkele leerling meer tussen de wal en het
schip valt. Dat alle leerlingen, ook leerlingen die extra ondersteuning nodig hebben, een
passende onderwijsplek krijgen.

Om voor alle leerlingen zo’n plek te realiseren, werken de scholen van Flores Onderwijs samen in
samenwerkingsverband PassendWijs. We hebben die samenwerking handen en voeten gegeven
met praktische en heldere afspraken. Die afspraken staan beschreven in het Ondersteuningsplan
2019-2023 van het samenwerkingsverband. De doelen die we gezamenlijk nastreven zijn:

● Versterken van de basisondersteuning
● Terugdringen bureaucratie
● Terugdringen van het aantal verwijzingen speciaal onderwijs naar het landelijk

gemiddelde
● Samenwerking met ketenpartners versterken

Via het samenwerkingsverband stemmen we de organisatie van passend onderwijs af met
verschillende betrokken partijen. Dat doen we met de gemeenten in onze regio. Maar ook met de
voorschoolse organisaties en de scholen in het voortgezet onderwijs. Zo verbinden we zorg en
onderwijs. En zo zorgen we met elkaar voor een goede doorgaande lijn: van voorschoolse
voorzieningen tot en met voorzieningen in voortgezet onderwijs.

Alle Floresscholen bieden minimaal de basisondersteuning. Wat die basisondersteuning inhoudt,
is te lezen in de Indicatoren Basisondersteuning. Voor de meeste leerlingen is de
basisondersteuning voldoende voor een succesvolle schoolloopbaan. Maar sommige leerlingen
hebben extra ondersteuning nodig. De (extra) ondersteuning die onze scholen kunnen bieden
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beschrijven ze in het zogenaamde schoolondersteuningsprofiel (SOP). In het SOP staat ook hoe
de school de (extra) ondersteuning regelt in haar zorgstructuur. Bijvoorbeeld met periodieke
consultaties, multidisciplinair overleg, met inzet van het ondersteuningsteam van PassendWijs
e.d. De schoolondersteuningsprofielen van onze scholen zijn te vinden op de schoolwebsites en
op Vensters PO/Scholen op de kaart.

De extra ondersteuning van leerlingen wordt bekostigd door de overheid en via de
samenwerkingsverbanden. In 2022 ontving Flores Onderwijs €1.292.399 aan middelen voor extra
ondersteuning van samenwerkingsverband PassendWijs.

2.1.5 Onderwijsachterstanden en Stichting PAS

Een aantal van onze scholen valt onder het onderwijsachterstandenbeleid (OAB). Om de kinderen
op deze scholen meer gelijke kansen te geven zorgen we voor extra ondersteuning. Dat doen we
onder andere samen met Stichting PAS. Stichting PAS helpt in een ondersteunende en
adviserende rol. Bijvoorbeeld met:

● Vroegsignalering en educatie voor kinderen van 0-6 jaar.
● Doorontwikkeling voor het vergroten van perspectief voor kinderen van 4-14 jaar.

De extra ondersteuning voor meer kansengelijkheid is er niet alleen tijdens schooltijd, maar ook
daarbuiten. Daarom werken we met Stichting PAS niet alleen samen in onze scholen maar
zoeken we ook samenwerking met organisaties buiten en rond de school. Zoals de kinderopvang,
partners voor jeugd- en jongerenwerk. Daarom is er samenwerking met sportclubs in de wijk en
het vervolgonderwijs. Meer hierover vind je in het jaarverslag van Stichting PAS.

Als je school valt onder het onderwijsachterstandenbeleid kun je aanspraak maken op extra
gelden. Zowel vanuit de rijksoverheid als vanuit de gemeente. Om voor die extra gelden in
aanmerking te komen dien je als school een plan in. In het plan staat wat je wilt bereiken voor de
kinderen en hoe je het geld in wilt zetten. Een doel kan zijn het ‘beter eigen maken van de
Nederlandse taal’. Bijvoorbeeld door de kennis van het aantal Nederlandse woorden te
vergroten. Of door het beter leren spreken van de Nederlandse taal. Scholen kunnen
verschillende interventies inzetten om hun doelen te realiseren en zo onderwijsachterstanden
weg te werken. Denk aan:

● Extra hulp in de groep (kleine klassen of een onderwijsassistent).
● Extra taallessen.
● Extra leertijd. Door kinderen 1-op-1 meer leertijd te bieden.
● Samen te werken met ouders en aanbod in de wijk (kansrijk opgroeien).
● Samenwerken met voortgezet onderwijs, zodat de overgang PO-VO beter verloopt.

Om interventies zo succesvol mogelijk te laten zijn maken scholen gebruik van interventies
waarvan we (uit onderzoek) weten dat ze effectief zijn bij het bevorderen van kansengelijkheid in
het basisonderwijs. Wil je meer weten over effectieve interventies? In deMonitor
Kansengelijkheid van Stichting PAS vind je de effectieve interventies voor het basisonderwijs. In
schooljaar 2022-2023 hebben de Arnhemse OAB-scholen vaak of regelmatig interventies ingezet,
die bestaan uit het geven van effectieve instructie, het bevorderen van leesplezier, het versterken
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van de sociaal-emotionele ontwikkeling van leerlingen, het stimuleren van begrijpend luisteren
en lezen en het regelmatig voeren van oudergesprekken (Bron: Monitor Kansengelijkheid
2021-2022).

In 2022 hebben we voor de Floresscholen die vallen onder het onderwijsachterstandenbeleid
€3.393.474 ontvangen via de rijksbekostiging. Van de gemeente ontvingen we €737.780 extra
gelden. De OAB-gelden die we ontvangen, verdelen we volgens de voor de school bepaalde
achterstandsscores.

De gelden die we de via de rijksbekostiging hebben ontvangen, zijn als volgt over de scholen
verdeeld:

School Rijksbekostiging
achterstandsgelden

School Rijksbekostiging
achterstandsgelden

De Sterrenkring € 8.041 De Expeditie € 118.635

De Lingelaar € 101.093 De Monchyschool € 229.953

De Parkschool € 304.863 De Witte Vlinder € 249.595

Het Jongleren € 16.987 Het Klinket €6.146

Het Mozaïek € 1.090.329 Hugo de Grootschool €381.309

IKC de Klimboom € 28.039 Jan Ligthartschool € 5.414

KC de Werf € 717.086 OBS Da Vinci € 135.984

Totaal € 3.393.474

Voor de OAB- gelden via de gemeente Arnhem binnen zijn gekomen is de volgende verdeling tot
stand gekomen:

School Gemeentelijk
achterstandsgelden

Het Mozaïek € 229.132 Da Vinci € 28.778

De Werf € 165.463 De Expeditie € 27.580

De Parkschool € 74.206 De Lingelaar € 21.560

Hugo de Grootschool € 73.926 De Klimboom € 37876

De Witte Vlinder € 59.536 Het klinket € 1.261

De Monchyschool € 54.462

Totaal € 773.780
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Naast de extra kansen, die kinderen via OAB-beleid en OAB-gelden krijgen is er de ‘Werkplaats
Onderwijskansen van Arnhem-Nijmegen’ (WOAN) Ook bij WOAN staat kansengelijkheid centraal.
Aan WOAN doet een aantal Floresscholen mee. In deze werkplaats leren we welke onderwijs-
interventies werken. En hoe deze goed worden ingezet. De kennis die de scholen daar opdoen
nemen ze mee om te delen met andere Floresscholen. En om op de eigen school
leerachterstanden van leerlingen weg te werken.

2.1.6 Nationaal Programma Onderwijs

Het Nationaal Programma Onderwijs helpt alle scholen in Nederland met het inhalen van
leervertragingen, die zijn ontstaan door de corona-lockdowns. Ook onze scholen ontvingen
gelden voor het wegwerken van leervertragingen. Al onze scholen hebben daarbij het
NPO-stappenplan van het ministerie van OCW gevolgd. Te beginnen met een schoolscan: de
basis voor te kiezen interventies uit de menukaart met effectieve interventies voor NPO die
werd opgesteld door het ministerie. In het voorjaar van 2022 is de schoolscan geactualiseerd. We
wilden natuurlijk zien of de ingezette interventies nog passend waren. Of dat er iets anders nodig
was om beter aan te sluiten bij een mogelijk veranderde leerontwikkeling.

Het is mooi om te zien dat de interventies van de menukaart hun weg hebben gevonden binnen
onze scholen. Goed ook om te zien dat de MR-leden betrokken worden bij het maken en het
bijstellen van de NPO-schoolprogramma’s. Zo kunnen zij met nog meer betrokkenheid en inzicht
hun instemming op de NPO-plannen geven. Alle betrokken ouders en kinderen hebben we
natuurlijk steeds geïnformeerd over de voortgang van de NPO-schoolprogramma’s. Ook de
gemeenten Arnhem en Renkum hebben verantwoordingsinformatie ontvangen. Hierin staat
welke interventies de individuele scholen hebben ingezet vanuit de NPO-bekostiging.

De interventie, die de meeste scholen hebben ingezet, bestaat uit meerdere onderdelen. Zoals:
● het in kleine groepjes werken om specifieke kennis en vaardigheden bij te spijkeren.
● extra één-op-één begeleiding.
● het verkleinen van de klassen met inzet van onderwijsassistenten.

De NPO-interventie die juist vaak op OAB-scholen werd ingezet is ‘het boeien en binden van
leerkrachten’. Deze interventie werd in eerste instantie bekostigd vanuit de NPO-gelden, maar
sinds augustus 2021 is daar een aparte arbeidsmarkttoelage voor in de plaats gekomen. In de
hiernavolgende tabel staan de bedragen die de OAB-scholen in schooljaar 2021-2022 en
schooljaar 2022-2023 hebben gekregen.

Arbeidsmarkttoelage aan personeel op OAB-scholen

Flores school Aantal
leerlingen
Schooljaar
2021-2022

Bedrag in
euro’s
schooljaar
2021-2022

Aantal
leerlingen
schooljaar
2022-2023

Bedrag in
euro’s
Schooljaar
2022-2023

Burg. de Monchyschool 107 € 60.544 96 € 58.227

Hugo de Grootschool 165 € 86.427 193 € 104.867
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KC De Werf 369 € 193.282 354 € 192.346

Het Mozaïek 572 € 299.614 566 € 307.536

BS De Witte Vlinder 155 € 81.189 141 € 77.049

De Parkschool 231 € 120.998 203 € 110.300

OBS Da Vinci 161 € 84.332 157 € 85.306

SBO De Piramide 141 € 148639 137 € 149.253

Totaalbedrag
arbeidsmarkttoelage 1.075.025 € 1.084.884

Een klein deel van de NPO-gelden is bovenschools ingezet. Vanzelfsprekend hebben we dit in
overleg gedaan met onze directeuren. En met instemming van de GMR. Benieuwd hoe we de
gelden bovenschools hebben ingezet? We hebben bijvoorbeeld tutors opgeleid. Dit zijn
leerkrachten die individuele leerlingen of kleine groepjes begeleiden. Verder hebben we het
computergestuurde interventieprogramma Bouw! aangeschaft. Dat programma is speciaal
ontwikkeld om kinderen die risico lopen op problemen met lezen en spellen, preventief extra
hulp te geven. Daarnaast hebben we verschillende professionaliseringsactiviteiten opgenomen in
onze Flores Academie.

Met het bovenschoolse deel van de NPO-gelden wilden we ook onze vervangingspool uitbreiden.
Helaas bleek dit niet haalbaar door het aanhoudende lerarentekort. Dit tekort werd nog eens
onbedoeld groter door de inzet van NPO-interventies. Denk aan de interventie van kleinere
klassen. Kleinere klassen leidde tot meer klassen, waarvoor vervolgens meer leerkrachten nodig
waren. Maar ook de invulling van vacatures voor weer andere NPO-interventies speelden een rol.
Door de algehele toename van vacatures is ongeveer de helft van de leerkrachten uit de
invalpool (flex en vast) structureel ingezet op een school. Met als gevolg dat de vacatures voor
invalleerkrachten in de vervangingspool net als vorig jaar niet vervuld konden worden.
Het extra personeel dat we voor het uitvoeren van NPO-interventies nodig hadden is vooral
aangesteld met tijdelijke contracten. Waar mogelijk zijn bestaande contracten uitgebreid om
extra personele inzet voor NPO-interventies te realiseren. We hebben vrijwel geen medewerkers
ingehuurd via uitzendbureaus.

Een gedeelte van de NPO-gelden is als voorziening op de balans opgenomen. Deze voorziening
voorziet in de uitkering van een transitievergoeding bij uitdiensttreding van een NPO-contractant

2.1.7 Samenwerkingsverband onderwijsinnovatie: CLC Arnhem PO

Hoe kunnen we onze leerlingen en (aankomende) leerkrachten het best voorbereiden op de
toekomst? En hoe kunnen we scholen ondersteunen in het verduurzamen van
onderwijsinnovaties?

Om antwoord te geven op deze vragen hebben Flores Onderwijs en Delta Scholengroep de
handen ineengeslagen en stichting CLC Arnhem PO opgericht. Want samen doen we het beter en
kunnen we meer. Samen met de scholen en in samenwerking met Academie Educatie van de
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HAN onderzoeken we innovatieve, interactieve manieren om onze leerlingen zo goed mogelijk
voor te bereiden op hun toekomst. Daarbij richten we ons op een brede ontwikkeling van zowel
kinderen als van vakbekwame leerkrachten. De praktische uitvoering van deze
onderwijsinnovaties is georganiseerd in programma’s.

CLC Arnhem PO heeft op dit moment 4 programma’s:
● Samen Opleiden
● Kunst, Cultuur en Maakonderwijs
● Leren en lesgeven met ICT
● Bewegen, gezondheid en sport

2.1.8 Samenwerkingsverband schoolgebouwen: SWSOH

Onze scholen zitten soms in een eigen gebouw. Maar vaak ook in gedeelde gebouwen. Daar
delen zij het gebouw bijvoorbeeld met een bibliotheek of een sporthal. Het komt ook wel voor
dat een school met een school van een ander bestuur in één gebouw zit. Zo deelt Flores
Onderwijs samen met Delta Scholengroep een aantal schoolgebouwen. Delen betekent dat we
beheer, onderhoud en exploitatie van die gebouwen samen doen. Alle werkzaamheden die
daarvoor nodig zijn, hebben we ondergebracht in een stichting. Genaamd: stichting
samenwoonscholen en onderwijshuis (SWSOH). Samen met Delta Scholengroep bekijken we welk
onderhoud nodig is in de gebouwen die we delen. En wat er nodig is wanneer er sprake is van
een nieuw te bouwen gezamenlijke school.

Zo zijn we nu bezig met de nieuwbouw van het schoolgebouw ‘de Krakeling’. In dit gebouw gaan
twee scholen samenwonen. Dit zijn de ‘Ommerlander’ van Delta Scholengroep en de ‘Da Vinci’
school van Flores Onderwijs. Meer informatie over SWSOH vind je terug in het jaarverslag van
stichting SWSOH.

2.1.9 Bestuursonderzoek inspectie van onderwijs

In april en mei 2022 heeft de Inspectie van het Onderwijs een vierjaarlijks onderzoek uitgevoerd
bij Flores Onderwijs. Bij dat onderzoek stond de volgende onderzoeksvraag centraal:
● waarborgt het bestuur met zijn (be)sturing de kwaliteit op de scholen en
● is er sprake van deugdelijk financieel beheer én
● heeft het bestuur ambities gericht op de verdere ontwikkeling van de scholen en
● draagt dit bij aan de kernfuncties van het onderwijs?

In de onderzoeksactiviteiten is de inspectie uitgegaan van de drie standaarden op het niveau van
bestuur. Dit zijn:
BKA1 Visies, ambitie en doelen
BKA2 Uitvoering en kwaliteitscultuur
BKA3 Evaluatie, verantwoording en dialoog

Tijdens het startgesprek voorafgaand aan dit bestuursbezoek heeft de inspecteur ervoor gekozen
om naast de centrale onderzoeksvraag ook het ‘leren van en met elkaar’ als leidraad te nemen
voor de onderzoeksactiviteiten. Bij Flores Onderwijs wordt het leren van en met elkaar ingezet
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om het beste uit de leerlingen te halen. Daarbij wordt expliciet ingezet op kansengelijkheid. Dit
komt voort uit onze visie 'Ieder kind kan alles leren’.

De inspectie beoordeelt de kwaliteit van de besturing, kwaliteitszorg en ambitie van Flores
Onderwijs als voldoende. De onderzoeksvragen van het onderzoek naar bestuur en scholen
kunnen grotendeels positief worden beantwoord. Dat wil zeggen dat ons bestuur over het geheel
genomen met inzicht en (be)sturing de kwaliteit op de scholen borgt. Maar bij scholen waar de
resultaten onder druk staan is verbetering mogelijk. De inspecteur ziet dat we erin slagen
deugdelijk financieel beheer te voeren. Gezien wordt dat het bestuur doelen en ambities heeft
benoemd die zijn gericht op de verdere ontwikkeling van de scholen. En dat die doelen en
ambities bijdragen aan de kernfuncties van het onderwijs.

Gezien wordt verder dat Flores onderwijs een kwaliteitszorgsysteem heeft en daarmee zicht
houdt op het onderwijs op de scholen. Het bestuur heeft doelen opgesteld over wat het van de
scholen en van de kwaliteit van onderwijs verwacht. Het monitort de kwaliteit van de scholen via
schoolbezoeken en periodieke (rapportage)gesprekken. Het intern toezicht en de
medezeggenschap worden goed geïnformeerd over de scholen en over de ambities van de
stichting. Zij zijn kritische gesprekspartners voor het bestuur.

De inspecteur stelt vast dat de financiën, personeel en onderwijskwaliteit, zowel op school- als op
stichtingsniveau, duidelijk met elkaar verbonden zijn. Het financieel beheer is op orde. Het
bestuur kan nu en in de nabije toekomst voldoen aan de financiële verplichtingen om scholen te
ondersteunen in het bieden van onderwijs. De directeuren in de stichting hebben een grote mate
van autonomie en zijn integraal verantwoordelijk voor hun eigen school. Op de scholen wordt
jaarlijks gewerkt aan schoolspecifieke doelen die voortkomen uit de ambities van het strategisch
beleidsplan van Flores. De managers en medewerkers van het stafbureau hebben daarbij een
adviserende en ondersteunende rol.

Er zijn kansen voor verbetering om het zicht op en de sturing op de kwaliteit van het
onderwijsleerproces op de scholen te verstevigen. De inspecteur merkt op dat het bestuur en de
scholen hun doelen en ambities concreter kunnen formuleren. En dat het bestuur het sturen op
het realiseren van doelen kan verstevigen. Daartoe hoort ook het ingrijpen als doelen niet
worden behaald. Een verbetering op deze punten helpt scholen om beter te weten te komen wat
het bestuur van hen verwacht op deze onderdelen.
Nieuw in de landelijke onderwijsprogrammering is de aandacht voor burgerschap, die voortkomt
uit de sinds 1 augustus 2021 aangescherpte wet op burgerschap. Het is belangrijk dat het
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bestuur zorgt dat er op de scholen een samenhangend en doelgericht aanbod voor burgerschap
komt waarbij de leerlingen gevolgd worden in hun ontwikkeling. Tot slot merkt de inspecteur op
dat de informatiewaarde van een aantal onderdelen van de continuïteitsparagraaf van het
jaarverslag kan worden verbeterd.

Wat moet beter? De inspecteur ziet dat het bestuur een beeld heeft van waar de scholen staan in
hun ontwikkeling. En dat het waar nodig interventies toepast die moeten leiden tot verbetering
van de kwaliteit. De inspecteur vindt ook dat het bestuur bij de scholen, waarvan de
onderwijskwaliteit langdurig onder de maat is, eerder kan of moet interveniëren. Als voorbeeld
van deze bevinding wordt het inspectieonderzoek in verband met risico's bij basisschool de Witte
Vlinder, eerder dit jaar, genoemd. Ondanks diverse interventies is die school toch ‘zeer zwak’
gebleken. Het effect van de gerealiseerde kwaliteitszorg lijkt kwetsbaar voor de scholen waar de
kwaliteit van het onderwijs onder druk staat.

Flores Onderwijs is door de inspecteur op alle standaarden beoordeeld met een voldoende. Voor
een enkel onderdeel van de standaard hebben we een opdracht gekregen. Dit betreft de
standaard BKA2-Uitvoering en kwaliteitscultuur. Van ons wordt verwacht:
● dat we het systeem van kwaliteitszorg aanpassen, zodat we diepgaander zicht krijgen op de

kwaliteit van alle scholen. En zodat we sneller in kunnen grijpen als het niet goed gaat of
dreigt te gaan;

● dat we ervoor zorgen dat de scholen de kwaliteit van alle onderdelen van het
onderwijsleerproces systematisch in kaart hebben en indien nodig verbeterplannen hebben
opgesteld;

● dat we tijdig interveniëren en bijsturen wanneer een school niet voldoet of dreigt te voldoen
aan de wettelijke basiskwaliteit.

Voor alle punten die gaan over de standaard BKA2 hebben we een verbeterplan gemaakt en is de
uitvoering van dat plan in volle gang.

Op schoolniveau zijn er twee scholen waarvoor de inspectie ons een herstelopdracht heeft
gegeven. Dit is het geval bij Het Jongleren en bij De Sterrenkring. Voor beide scholen zijn
verbeterplannen opgesteld. Daarin is zichtbaar welke bestuurlijke interventies al effect hebben,
welke niet en hoe we daarnaar hebben gehandeld. Ten tijde van het opstellen van dit
bestuursverslag hebben we van de inspecteur het bericht ontvangen dat aan de herstelopdracht
voor Het Jongleren is voldaan: ”De documentatie geeft een duidelijk beeld van de bestuurlijke
interventies en voortgang van de ontwikkelingen op deze school (...)”. Voor de zomervakantie van
2023 zal de inspecteur onderzoek doen bij De Sterrenkring om te zien of het ingrijpen van het
bestuur en de ingezette verbeterinterventies voldoende effect hebben om de kwaliteit van de
school te herstellen.
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2.1.10 Meting sociale veiligheid en tevredenheid

Bij Flores Onderwijs willen we dat de school een veilige omgeving is. Voor alle leerlingen, ouders
en medewerkers. Een omgeving, die fijn is om in te leren, te werken, vrienden te maken. En om je
op je gemak te voelen. Incidenten met ongepast gedrag, intimidatie, pesten, diefstal en agressie

horen in die omgeving
niet thuis. Die willen we
zoveel mogelijk
voorkomen. Daarom
investeren we in een
goede
vertrouwensband en
hebben we heldere
afspraken over hoe je
met elkaar omgaat.

Om de beleving van sociale veiligheid te monitoren, moeten we jaarlijks meten of onze leerlingen
zich veilig voelen op school. In 2022 hebben de Floresscholen de sociale veiligheidsbeleving van
leerlingen onderzocht en gemeten met de gevalideerde vragenlijsten van Vensters PO en die van
Bureau voor Praktijkgericht Onderzoek B.V. De resultaten van de meting werden gerapporteerd
op schoolniveau. We hebben niet alleen de verschillende categorieën van sociale veiligheid
gemeten, maar ook de algemene leerlingtevredenheid.

Op alle categorieën van de meting zijn de resultaten van de scholen goed. Ze zijn stabiel ten
opzichte van eerdere metingen in 2018-2019. En ze komen in de buurt van de stichtingsbrede
ambities. Vergeleken met het landelijk gemiddelde zijn de resultaten van de sociale
veiligheidsbeleving en de algemene tevredenheid 0,1 punt lager. Maar we scoren op onderdelen
ook hoger. Namelijk op het onderdeel niet-gepeste leerlingen. Daar is een verbetering te zien ten
opzichte van de vorige meting. Er zijn dus meer leerlingen die niet gepest werden ten opzichte
van 2018-2019. In schooljaar 2021-2022 gold dat voor 67% van de leerlingen. In deze ‘niet-pesten
categorie’ doen de Floresscholen het iets beter dan het landelijk gemiddelde dat op 66% is
uitgekomen.

2.1.11 Burgerschap

Op 1 augustus 2021 is de wet ter verduidelijking van de burgerschapsopdracht in werking
getreden. Voor scholen in het primair, voortgezet en speciaal onderwijs. De aangescherpte wet
en de actuele maatschappelijke ontwikkelingen waren voor de meeste scholen een mooie
aanleiding om nog eens goed naar hun burgerschapsonderwijs te kijken. Dat vinden we ook bij
Flores Onderwijs.

2022 was een ‘burgerschapsrijk’ jaar. Op de Floresscholen en in de ontwikkelgroep Burgerschap
is veel gedaan om ons burgerschapsonderwijs verder te ontwikkelen en concreet te maken. Zo
hebben we een Floresvisie op burgerschap vastgesteld. We hebben gekozen voor bouwstenen
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burgerschap. Dit zijn de 11 bouwstenen van het programma curriculum.nu. Deze 11 bouwstenen
zijn het resultaat van een ontwikkeltraject door leraren en curriculum-experts, deskundigen en
scholen. Wil je de bouwstenen zien? Je vindt ze in de visualisatie van de Flores
Burgerschapscirkel. De bouwstenen gaan ons helpen bij het samenstellen van een doelgericht
en samenhangend onderwijsaanbod voor burgerschap.

In april 2022 hadden we de Flores-studiedag. Die dag was geheel gewijd aan burgerschap. Om
kennis op te doen, geïnspireerd te raken. Om scholen uit te nodigen hun burgerschapsvisie te
formuleren of te finetunen. En om te inventariseren. Wat doe je al aan burgerschap, wat weet je
al en wat wil je aanpassen of verder uitwerken? Verder hebben alle scholen een
burgerschapsambassadeur benoemd. Een leerkracht of een directeur die de
burgerschapsontwikkelingen op de eigen school steunt en stimuleert. Het leernetwerk sociale
veiligheid en gedrag is aan de slag gegaan met kennisverbreding in workshops over burgerschap.
En voor de Flores Academie hebben we een burgerschapstraining ontworpen.

2.2 Personeel & professionalisering

Dit hoofdstuk gaat over personeel en professionalisering. Plannen hadden we genoeg. Wat is
ervan terechtgekomen?

2.2.1 Personele kengetallen/formatie

In deze paragraaf geven we een toelichting op de belangrijkste kengetallen.

Het totaal aantal medewerkers dat bij ons werkt is in het begin van het kalenderjaar anders dan
aan het einde van het jaar. Het verschil is best groot. Aan het eind van het jaar hebben we 59
medewerkers minder. De belangrijkste verklaring hiervoor zijn de NPO-gelden en medewerkers
die de pensioengerechtigde leeftijd hebben bereikt. De NPO-gelden zijn extra gelden die zijn
verstrekt om de achterstanden van corona weg te werken. De NPO-gelden hebben een tijdelijk
karakter. En de dienstverbanden van de medewerkers die op die gelden zijn aangenomen, zijn
dan ook voor bepaalde tijd. Het totale aantal medewerkers in 2022 vind je in de tabel hieronder
in roze weergegeven.

2022 Januari December Opmerkingen

Aanstelling voor bepaalde tijd 275 259

Flexkrachten 38 49 Geen FlexVast

Externe flexkrachten 15 26 Payroll, ander bedrijf of zzp

Stagiaires met vergoeding 26 38

24

https://drive.google.com/file/d/1I5FCkMuCLXgLigSeoytzywY0nDbaNV_l/view
https://drive.google.com/file/d/1I5FCkMuCLXgLigSeoytzywY0nDbaNV_l/view


Stagiaires zonder vergoeding 190 144

Totaal aantal stagiaires hele jaar met en
zonder vergoeding

216 182

Interimmers OOP 15 13

Totaal aantal medewerkers 1092 1033 59 binnen 2022
in- en uit dienst

In de tabel hieronder zie je de verhouding tussen het aantal medewerkers met een contract voor
bepaalde tijd. En medewerkers die op basis van NPO-gelden zijn aangenomen. Vanaf augustus is
een daling te zien van het % van de contracten voor bepaalde tijd, gefinancierd uit NPO-gelden.

Splitsing
bepaalde tijd-
NPO 2022

J F M A M J J A S O N D

Aanstelling voor
bepaalde tijd

275 270 279 256 246 245 322 256 279 278 289 259

Waarvan NPO 144 153 160 153 144 147 149 100 107 104 105 93

Percentage NPO 54% 57% 57% 60% 59% 60% 46% 30% 38% 37% 36% 36%

De getallen die je hierboven ziet, baseren we op tijdelijke contracten. We hebben medewerkers
met verschillende arbeidsovereenkomsten. Zo hebben we medewerkers met een ‘onbepaalde
tijd’ ook wel gedeeltelijk op NPO-gelden geplaatst. Ook komt het voor dat we medewerkers
tijdelijk een urenuitbreiding hebben gegeven op NPO-basis. Deze zijn niet meegenomen in
bovenstaande tabel.

In de tabellen hieronder brengen we de verschillende verhoudingen in kaart. Zoals de
gemiddelde leeftijd. De leeftijdsgroep 60 jaar en ouder. En de verhouding man/vrouw. Deze drie
componenten verhouden we tot het aantal personeelsleden (1033). Ook maken we een
vergelijking met het jaar 2020 en 2021.

Gemiddelde leeftijd 2020 2021 2022

Medewerkers
(excl. stagiaires en externen)

43,4 jaar 42,8 jaar 43,1 jaar

De gemiddelde leeftijd van onze medewerkers is iets hoger dan in 2021. In 2021 zie je een lichte
daling. In 2022 is weer een lichte stijging te zien. Op basis van deze gegevens kunnen we nog
geen conclusies trekken.
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> 60 jaar 2020 2021 2022

Aantal Medewerkers
(excl. stagiaires en externen)

121 102 121

% van het totaal aantal
medewerkers
(excl. stagiaires en externen)

13,9% 11,0% 12,7%

Het aantal medewerkers dat 60 jaar en ouder is, is gestegen ten opzichte van 2021. Het
percentage dat 60 jaar of ouder is, is ook licht gestegen. We zien dat medewerkers individueel
uitstromen. Een van de voorbeelden is dat men eerder wil stoppen met werken. Afgelopen jaar
zijn 5 medewerkers van 60 jaar en ouder met een vaststellingsovereenkomst uit dienst gegaan.

Bij ons werken veel vrouwen. Onder de medewerkers zie je geen evenwichtige
man-vrouw-verhouding. Dit geldt ook bij de directeuren. De verdeling ten opzichte van 2021 laat
geen verschillen zien.

2022 Man Vrouw

Totaal aantal medewerkers
(excl. stagiaires)

164 (17%) 756 (79%)

Directeuren 9 (1%) 27 (3%)

De komende jaren leggen we meer focus op diversiteit en inclusie. Dat geldt ook voor het
aantrekken van mannen. Landelijk zetten ze ook meer in op het aantrekken van meer mannen in
het onderwijs.

In de tabel hieronder zie je wat de meest voorkomende functies zijn op dit moment bij Flores. We
verwachten de komende jaren een verschuiving te gaan zien. Ten opzichte van het jaar 2021 is dit
nog niet te zien. De verschuiving zit in het relatieve aandeel van de verschillende groepen
medewerkers op het totaal aantal medewerkers. Dit komt door het personeelstekort. We moeten
anders gaan organiseren. En ook door de acties die ingezet worden om op de lange termijn aan
kinderen goed onderwijs te kunnen bieden.

Top 3 meest voorkomende
functies

Aantallen en percentages ten opzichte van
het totaal aantal medewerkers

Leraar 708 (70%)

Onderwijsassistent 62 (6%)

Directeur 39 (4%)
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Daaropvolgend Leraarondersteuner (28), Conciërge (27), Vakleerkracht Bewegingsonderwijs (27)
en Administratief medewerker (26).

2.2.2 Gevoerd beleid inzake de beheersing van uitkeringen na ontslag

In 2022 zijn in totaal 53 medewerkers uit dienst gegaan met een transitievergoeding. Dat is een
totaalbedrag van € 222.817,64. 12 medewerkers zijn dit jaar uit dienst gegaan met een
vaststellingsovereenkomst, waarvan 5 medewerkers een outplacement-, scholings- of
begeleidingstraject is aangeboden als ontslagvergoeding, totaal € 50.329,37. Er zijn minder VSO’s
uitgebracht in verband met de Modernisering Participatiefonds 1 augustus 2022.

Voor de zomer van 2022 is Growpromoter geïmplementeerd. Een dashboard waarin we de
tevredenheid meten van onze medewerkers bij binnenkomst en ook bij het verlaten van onze
organisatie. Op deze manier hopen we meer concrete sturingsinformatie te krijgen om het
binden en boeien van onze mensen nog beter te doen. 5 medewerkers van 60 jaar en ouder zijn
uit dienst gegaan met een vaststellingsovereenkomst. En 4 medewerkers van 60 jaar en ouder
hebben een transitievergoeding ontvangen.

De werkgeverslasten zien er als volgt uit:

Dienstbetrekking 2021 2022

Directeur € 3.865.949,96 € 4.136.313,02

Onderwijsondersteunend (met
lesgebonden taken)

€ 3.218.591,07 € 3.870.180,62

Onderwijsondersteunend
(zonder lesgebonden taken)

€ 2.929.309,59 € 3.313.117,42

Onderwijzend personeel* € 42.122.671,90 € 45.929.839,04

Stagiair € 16.522,74 € 19.108,89

Eindtotaal € 52.153.045,26 € 57.268.558,99

* onderwijzend personeel, de oproepkrachten zijn hierin opgenomen en worden niet meer apart
benoemd in tegenstelling tot 2021.

De werkgeverslasten zijn ten opzichte van 2021 met circa € 5.000.000,- gestegen. Dit heeft te
maken met het cao-akkoord dat in 2022 is bereikt. Waarbij de loonkloof tussen PO en VO zoveel
mogelijk gelijk is getrokken. Dat betekent een structurele loonsverhoging van 4,75% in juli 2022,
een eenmalige uitkering van 500 euro bruto naar rato per 1 juli 2022. 80,2% van de
werkgeverslasten geven we uit aan personeel dat onderwijs geeft. 6,76% van de
werkgeverslasten bestaat uit onderwijsondersteunend personeel met lesgebonden taken. In
totaal spenderen we ongeveer 87% van onze werkgeverslasten aan lesgebonden taken. Dit is in
lijn met onze visie. Namelijk: focus op de kwaliteit van ons onderwijs.
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2.2.3 Krapte op de arbeidsmarkt

Het vervullen van vacatures wordt steeds moeilijker. Met name die van leerkrachten. Zeker nu
ook nog een heel groot deel van potentiële medewerkers op NPO-gelden is aangenomen.
Hierdoor is nog meer krapte ontstaan bij de reguliere vacatures. De krapte op de arbeidsmarkt
blijft de komende jaren bestaan. Dat geldt voor de leerkrachten. En evengoed voor de
ondersteunende functies. Het binden en boeien van onze medewerkers is een thema waar we
continu aandacht aan besteden. De onderwerpen mobiliteit, duurzaam inzetbaarheid en
aantrekkelijk werkgeverschap staan hoog op de HR-agenda. Wat betekent dat nu?
Net zoals in 2021 hebben we ook in 2022 een slag gemaakt in de ‘basis’ op orde krijgen.’ Je kunt
hierbij denken aan het verder digitaliseren van personeelsdossiers. Maar ook het inrichten van
digitale processen voor de personeelsadministratie. Zoals de arbeidscontracten en het
instroomproces van nieuwe medewerkers. De slagkracht om sneller en efficiënter aan nieuwe
leerkrachten te kunnen komen is vergroot. Ondanks het lerarentekort laten we zien dat we een
aantrekkelijke werkgever zijn. Een doelgroepcampagne gericht op leerkrachten heeft
plaatsgevonden en volgend jaar gaan onze eigen collega’s verder met het uitwerken van een
arbeidsmarktcampagne.

Om een beeld te geven: In 2022 hebben we in totaal 108 vacatures opengesteld. Waarvan 69
reguliere vacatures. 10 vacatures hiervan waren voor een ‘vervanging van verlof’ en 4 waren voor
een ‘vervanging van ziekte’. 7 tijdelijke vacatures en 18 vacatures op projectbasis. In totaal
hebben we 451 reacties ontvangen van 231 ‘unieke’ sollicitanten. Hierbij is het belangrijk om te
vermelden dat de leidinggevenden niet altijd alle vacatures in AFAS melden. Je kunt hierbij
denken aan vervangingen. Hierdoor lopen ook niet alle sollicitaties via AFAS. We sturen wel
steeds meer op dezelfde werkwijze. Een deel van de langdurig vervangingen wordt opgelost
vanuit het netwerk van de directeur/recruitment. Of door inzet van LIO die klaar is met stage. En
vergeet ook niet door Flexvast.

We streven ernaar om de doorlooptijd van een vacature te verkorten. Op deze manier willen we
nieuwe medewerkers aan ons binden. En hopen we vacatures sneller te kunnen vervullen. De
doorlooptijd van een vacature is verbeterd ten opzichte van 2021: 97 dagen en in 2022 66 dagen.
We kunnen hier nog strakker op monitoren.

2.2.4 Strategisch personeelsbeleid

Onze mensen optimaal inzetten voor het beste onderwijs. In deze paragraaf vertellen we wat we
daarvoor hebben gedaan.

In 2022 hebben we ons volop bezig gehouden met het uitvoeren en opvolgen van de thema’s die
beschreven staan in het Strategisch HR-beleidsplan (SHRBP). Zoals eerder genoemd stond dit jaar
in het teken van ‘Basis op orde 2.0’. Waarbij als rode draad door al onze activiteiten het
lerarentekort loopt. We zijn ons bewust dat de vacatures die openstaan niet meer direct in te
vullen zijn door leerkrachten. Dat betekent dat we anders moeten gaan organiseren. Om een
aantal thema’s te noemen waar we ons mee bezig hebben gehouden: de jaarlijkse scholenmarkt
in het voorjaar, beslisboom aanpak lerarentekort, een richtlijn voor het inzetten van ZZP-ers, en
het inzetten van zij-instromers. De kick-off van een ‘Warm Welkom’ is aangepast, Growpromoter
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is geïmplementeerd. We zijn aan het onderzoeken of de inzet van een Generatiepact interessant
is. En dat allemaal om anders te kunnen organiseren door duurzame inzetbaarheid te verhogen
en mobiliteit te bevorderen. En deze lijn wordt het komende jaar doorgezet, het verder
professionaliseren van onze organisatie, waarbij de samenwerking met onderwijs & kwaliteit
verder geïntensiveerd gaat worden. Al deze onderwerpen worden met de directeuren en de
klankbordsessies HR besproken. Met als uiteindelijke doel de kwaliteit van ons onderwijs te
vergroten.

2.2.5 Verzuim en vervanging

Het verzuimpercentage zegt iets over de hoogte van het ziekteverzuim bij ons. Het
verzuimpercentage in 2022 is 7,18%. In 2021 was dit percentage 6,1%. Hiervoor gebruiken we een
formule. We delen namelijk het totaal aantal verzuimdagen door het aantal kalenderdagen:

Het verzuimpercentage ligt ten opzichte van 2021 1,08% hoger. De eerste drie kwartalen van het
jaar is het verzuimpercentage hoog geweest. Oorzaken hiervan zijn de hoge werkdruk en corona.
In het derde kwartaal heeft een daling plaatsgevonden. En de laatste twee maanden van het jaar
zien we weer een stijging. Dat heeft voornamelijk te maken met de griepepidemie die heeft
geheerst.

De verzuimduur was in 2022 gemiddeld 12,08 dagen. Dit is gelijk gebleven met 2021. Ook hier
gebruiken we een formule om de berekening te maken. We delen namelijk het totaal aantal
ziektedagen door het aantal verzuimdagen. De verzuimduur berekenen we per verzuimmelding.
Ook bij doorlopend verzuim, berekenen we de verzuimduur per melding.

29



Tot de zomer 2022 ligt de gemiddelde verzuimduur hoger dan in 2021. Na de zomer is een daling
opgetreden ten opzichte van 2021.

De meldingsfrequentie in het jaar 2022 ligt iets hoger dan het jaar 2021. Namelijk 0,04%.
Dit cijfer geeft aan hoe vaak mensen zich gemiddeld ziek melden. Dit berekenen we door het
totaal aantal verzuimdagen te delen door het totaal aantal medewerkers.

Alles bij elkaar kunnen we wel wat dingen vaststellen. Over het jaar 2022 geen stijging van de
gemiddelde verzuimduur. Maar wel van het verzuimpercentage. En een lichte stijging van de
verzuimfrequentie. De komende jaren zal de werkdrukbeleving, duurzaam inzetbaarheid en
vitaliteit extra focus blijven houden.

Verzuim Aantal

WIA 13

Ziektewet-uitkering (i.v.m.
ziek uit dienst)

3
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2.2.6 Werkdrukmiddelen

Werkdruk in het onderwijs is een onderwerp dat bij ons veel aandacht heeft. Het kabinet heeft
geld beschikbaar gesteld. En wel om de werkdruk in het onderwijs te verminderen. Dit zijn de
zogenaamde werkdrukmiddelen. Dit geld kunnen scholen inzetten om maatregelen te treffen die
bijdragen aan een lagere werkdruk voor leerkrachten. Iedere school bepaalt zelf hoe ze deze
werkdrukmiddelen inzet. Iedere school heeft daarom een bestedingsplan opgesteld. Dit deden zij
samen met het team en met instemming van de personeelsgeleding van de
medezeggenschapsraad. Ieder jaar kijken we of het plan nog bijdraagt aan vermindering van de
werkdruk. Uit de laatste evaluatie kwam naar voren dat de ingezette lijn succesvol is. Daarom
hebben we besloten verder te gaan met de huidige aanpak.

Wat doen de scholen dan met dat extra geld?
De scholen hebben ervoor gekozen om de extra middelen vooral in te zetten voor extra hulp in
de klas. Dit kan een leerkracht zijn. Maar ook een onderwijsassistent. Ook zien we de inzet van
een zogenaamde ‘eventmanager’. Deze ontlast de leerkrachten door alle evenementen op school
te organiseren. En dat zijn er nogal wat. Je kunt denken aan de paasviering en de
kinderboekenweek. Maar ook Sinterklaas en diverse andere thema’s. De inzet van personeel met
een bepaald doel is terug te zien in de grafiek onder inzet specifiek personeel. Ook kiezen
scholen ervoor om vakleerkrachten in te zetten. Zoals gymdocenten. De leerkracht hoeft niet zelf
gymles te geven en kan hierdoor werk nakijken en lessen voorbereiden. In totaal heeft Flores
€2.349.962 ontvangen voor alle scholen gezamenlijk. De werkdrukmiddelen komen tegenwoordig
mee in de rijksbaten en zijn voor directeuren niet meer apart te zien. Om die reden wordt een
groot gedeelte van het geld ingezet op reguliere formatie, bijvoorbeeld voor klassenverkleining of
om te voorkomen dat bij ziekte een klas naar huis moet worden gestuurd. Dit betreft een bedrag
van €731.792 op reguliere formatie. We zien we dat de ingezette lijn op de werkdrukmiddelen
niet meer structureel gewijzigd wordt.
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2.2.7 Samen opleiden, startende leerkrachten en schoolleiders

Binnen Flores is het vanzelfsprekend dat we collega’s van de toekomst goed opleiden; van start-
naar basis- en vakbekwaam. Dit doen we in samenwerking met de HAN en de Radboud
Universiteit. Met deze partijen hebben we een gezamenlijk convenant vastgelegd rond de
samenwerking ‘Samen Opleiden.’

Met deze samenwerking willen we bereiken dat we de toekomstige leerkrachten goed kunnen
voorbereiden op het uitoefenen van het beroep als leerkracht. We hebben inhoudelijke
afspraken gemaakt over het begeleiden van stagiaires. Tevens hebben we afspraken gemaakt
over de afname van het aantal stagiaires en het aantal opleidingsscholen. Er wordt een bijdrage
geleverd aan het curriculum van de Pabo. Alle scholen van Flores zijn op dit moment
opleidingsscholen.

Flores wil als organisatie eigen medewerkers boeien en binden door ontwikkelingstrajecten aan
te bieden (zie 2.2.8). De urgentie hiervoor is aangescherpt door de (dreigende) tekorten op de
arbeidsmarkt. Om duurzaam voorbereid te zijn op de toekomst en vanuit de noodzaak om
toekomstige vacatures te vervullen en loopbaanperspectief binnen Flores te creëren is het
opleidingstraject Directeur in Opleiding (DIO) & High Potentials ontwikkeld. Hierin is een intern
opleidingsprogramma opgenomen voor de DIO’s en de startende directeuren. Daarnaast wordt
de opleiding vakbekwaam schoolleider aangeboden. Dit is een geaccrediteerde opleiding met
een erkend diploma. In juni 2022 heeft een tussenevaluatie plaatsgevonden. Hieruit kwam naar
voren dat de opleiding als passend wordt ervaren en goed aansluit bij de praktijk. In 2023 zal
deze tweejarige pilot afgerond worden. Het traject wordt afgesloten met een evaluatie waarin
aanbevelingen voor de toekomst worden opgenomen.

Voor de startende leerkrachten is er een startersbeleid uitgewerkt. Enerzijds om startende
leerkrachten goed mee te nemen in de visie en het beleid van Flores. Anderzijds om de kans op
uitval of afhaken te verkleinen en het binden en boeien van onze medewerkers te vergroten.
Jaarlijks wordt dit beleid geëvalueerd en verder aangescherpt.

2.2.8 Academie 2.0

Een leven lang leren en ontwikkelen, dat is bij Flores het uitgangspunt. In een steeds
veranderende wereld, waarin we steeds meer kennis hebben over leren en onderwijzen, moeten
we scherp zijn. Maar ook actueel en wendbaar. En gezond blijven. Alleen dan kunnen we
ontzettend goed onderwijs realiseren. Dat zijn we aan al onze leerlingen verplicht. De afgelopen
jaren hebben we daarom onze eigen Flores Academie opgezet. Het aanbod is breed en al onze
scholen kunnen er gebruik van maken. Praten en ‘denken over professionele ontwikkeling’ is
steeds meer de norm geworden. We hebben daarbij hoge verwachtingen van alle professionals
die bij ons werken. Professionalisering is niet alleen een recht. Maar zeker ook een plicht.

Er is een nieuw professionaliseringsplan opgesteld. Dit om onze medewerkers zo goed mogelijk
te ondersteunen. Het heet 'Een leven lang leren: professionaliseringsplan Flores 2021– 2026’.
Hierin beschrijven we hoe en wat we continu willen blijven leren (en verbeteren). Maar ook wat
dit vraagt van onze professionals. Professionaliteit is het continu bewegen tussen en bevragen
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van je gave en je opgave. In schooljaar 2021-2022 starten we met het opstellen van wat dit vraagt
van een startende en een basisbekwame leerkracht. Maar ook van een vakbekwame en
expert-leerkracht. Vervolgens zorgen we voor een passend aanbod in de Flores Academie. Het
aanbod van de academie wordt zeer gewaardeerd. In 2023 wordt de vorm en inhoud waarop de
academie is georganiseerd geëvalueerd. Naar aanleiding van deze evaluatie worden voorstellen
voor de doorontwikkeling van de academie gedaan. Het kan zijn dat we de Flores Academie 2.0
anders moeten organiseren. Mogelijk krijgen de leernetwerken een prominentere plek binnen de
academie. Om dit proces zo goed mogelijk vorm te geven werken we samen met een adviesteam
samen opleiden en professionaliseren. Hierin denken en ontwikkelen veel mensen van onze
organisatie mee. In het adviesteam is samengesteld uit directeuren, schoolopleiders, adviseurs
en de collega’s van bestuur.

Ook ons middenmanagement, de directeuren, het managementteam en de collega’s van bestuur
blijven zich ontwikkelen. In september 2021 zijn we gestart met het ‘SIOO-traject’ samen werken
aan een lerende organisatie. Hierbij gebruikten we de kennis uit Leading from the middle. Onze
uitdaging is om de vier rollen van leiderschap optimaal in te kunnen zetten. Die rollen zijn de
strategie-uitdager, de showrunner, de ruimtemaker en de verbindingsofficier. In anderhalf jaar
leert het middenmanagement de verschillende rollen te ontwikkelen. Maar ook om deze rollen
daadwerkelijk in te zetten. Door, van en met elkaar te leren. Maar ook door een actieonderzoek
te doen op school of in het team. In 2023 wordt het SIOO-traject afgerond.

2.2.9 RAP - lerarentekort

Graag willen we het lerarentekort terugdringen. Daarom hebben we in de regio de handen
ineengeslagen. Samen met De Onderwijsspecialisten, Delta Scholengroep en de Academie
Educatie van de HAN. Samen participeren we in het subsidietraject ‘Regionale Aanpak
Personeelstekort’ (RAP). Dat is een vervolg op een eerder subsidietraject ‘Regionale Aanpak
Lerarentekort’ (RAL). Binnen de RAP hebben we een aantal werkgroepen geformeerd.
Werkgroepen rondom ‘werving’, ‘samen opleiden & professionaliseren’ en ‘onderwijs anders
organiseren’.

Samen hebben we een gezamenlijk onderwijsloket ingericht waar we vacatures verzamelen. Dit is
https://onderwijsloketarnhem.nl/. Mensen met interesse voor het onderwijs kunnen daar terecht
voor informatie over de verschillende routes naar het leraarschap. Want werken in het onderwijs
is prachtig en veelzijdig. Daar mag best wat extra aandacht naartoe.

Ook werken we intensief samen in het ‘samen opleiden van leraren’. We hebben een gezamenlijk
professionaliseringstraject ingekocht. Leraren kunnen hier een masterdiploma behalen, door
losse modules te stapelen. De werkgroep ‘onderwijs anders organiseren’ denkt na over hoe je
onderwijs kunt vormgeven. Bijvoorbeeld als we 5 tot 10% minder leraren hebben, en dus andere
educatieve professionals in moeten zetten. Zo zorgen we samen dat we klaar zijn voor de
toekomst. Eind schooljaar 2023/2024 eindigt de RAP en zal de doorontwikkeling naar RATO
(Regio’s voor de Arbeidsmarkt van de Toekomst) plaatsvinden.
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2.2.10 Doorkijk volgend jaar

We hebben zoveel plannen. De komende jaren gaan we door op de weg die we zijn ingeslagen.
We gaan onze organisatie nog verder professionaliseren. We volgen de planning in het SHRBP.
Het komende jaar gaan we stappen zetten in het ‘ anders organiseren’ om ons lerarentekort het
hoofd te bieden. We starten een arbeidsmarktcampagne en organiseren een scholenmarkt met
onze scholen in samenwerking met Delta Scholengroep en de Onderwijsspecialisten. Ook zetten
we de volgende stap in het inzichtelijk maken van onze HR-data. Een BI-tool is inmiddels
aangekocht en zal in 2023 worden geïmplementeerd. Hierdoor kunnen we de ontwikkelingen
binnen de organisatie goed volgen. Vanaf 2023 gaan we ons verder richten op het
professionaliseren van de organisatie, zoals een kwalitatief en kwantitatief Strategisch
Personeelsplan, de R&O-cyclus, IB/KC-traject. Maar daarover meer in het volgende jaarverslag.

2.3 Huisvesting en facilitair

2.3.1 Huisvesting

Voor het leren is het van belang dat een school veilig is. Maar een schoolgebouw moet leren ook
stimuleren. Samen met de gemeente hebben we gekeken hoe de scholen in heel Arnhem erbij
staan. Daarbij is niet alleen gekeken hoe goed het gebouw onderhouden is. Maar ook welke
mogelijkheden er zijn voor het onderwijs. Hieruit blijkt dat een aantal schoolgebouwen
gerenoveerd moet worden. Of zelfs helemaal opnieuw neergezet moet worden om te voldoen
aan de eisen van de tijd. Dit is vastgelegd in het ‘integraal huisvestingsplan’ (IHP) van de
gemeente Arnhem. Aan de hand van dat plan gaan we de komende periode een groot aantal van
onze scholen in een nieuw jasje steken. Daarbij bouwen we natuurlijk ook zo veel mogelijk
energieneutraal. Het huidige integrale huisvestingsplan is inmiddels van 2016 en betreft alleen
het primair onderwijs in de gemeente Arnhem. Het nieuwe IHP wordt breder opgezet en betreft
naast basisscholen ook voortgezet onderwijs.

We hebben allemaal gemerkt dat alles duurder wordt. Dat geldt zeker ook voor de bouw. Dat
betekent dat de budgetten die we beschikbaar hebben gekregen niet altijd meer toereikend zijn.
Continu zijn we in overleg met de gemeente en andere partijen om een goed schoolgebouw
tegen een marktconforme prijs neer te zetten. Dat is best een uitdaging!

Naast nieuwbouw, zijn er ook bestaande schoolgebouwen die gerenoveerd of onderhouden
moeten worden. Voor het onderhoud hebben we voor alle scholen een meerjaren
onderhoudsplan gemaakt. Hierin zie je terug wanneer de school een likje verf nodig heeft. Maar
ook als bijvoorbeeld het dak vernieuwd moet worden. Er zijn ook scholen die groeien. Daar zijn
we blij mee. Daarom bouwen we extra lokalen. Goed om te weten is dat we het niet altijd alleen
doen. In Presikhaaf bijvoorbeeld, bouwen we samen met de Islamitische school een gebouw
waar beide identiteiten tot uiting komen. Ouders kunnen dan kiezen wat het beste bij hun kind
past.

Ook voor onze scholen in Renkum is met de gemeente een integraal huisvestingsplan opgesteld.
De eerste school die voor nieuwbouw in aanmerking komt is de Mariënborn.
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Hieronder vind je een overzicht van alle toekomstige nieuwbouw, renovaties en uitbreidingen.

Soort Project Beoogde
opleverdatum

Huidige fase

Nieuw nieuwbouw KC Vredenburg
(basisscholen Da Vinci en Ommelander)

zomer 2023 in uitvoering

Nieuw SBO Piramide voorjaar 2025 in ontwerpfase (VO)

Uitbreiding uitbreiding 't Panorama ntb, 2024 in ontwerpfase (VO)

Uitbreiding uitbreiding Arnhemse Montessori plan vervallen plan vervallen

Nieuw nieuwbouw KC Presikhaaf Oost
(Parkschool / Ibn-i Sina)

zomer 2023 in uitvoering

Nieuw of
renoveren

renovatie/nieuwbouw Mozaïek
(Eimerssingel-Oost)

ntb 2025-2026 visievorming en
onderzoek
haalbaarheid

Nieuw nieuwbouw De Zyp ntb 2025-2026 visievorming en
onderzoek
haalbaarheid

Nieuw of
Renoveren

renovatie/nieuwbouw Sterrenkring ntb 2025-2026 onderzoek haalbaarheid

Nieuw of
Renoveren

renovatie/nieuwbouw Heijenoordschool ntb 2025-2026 onderzoek haalbaarheid
afgerond

Nieuw of
renoveren

renovatie/nieuwbouw De Binnenstad ntb 2025-2026 onderzoek haalbaarheid
afgerond

Nieuw of
renoveren

renovatie/nieuwbouw Mozaïek
(Zwanebloemlaan)

medio 2026 nog niet opgestart

Nieuw of
reno

renovatie/nieuwbouw De
Binnenstad

ntb 2025-2026 onderzoek
haalbaarheid
afgerond

Nieuw of
reno

renovatie/nieuwbouw Mozaïek
(Zwanebloemlaan)

medio 2026 nog niet opgestart

nieuw of
reno

renovatie/nieuwbouw De Witte Vlinder medio 2026 nog niet opgestart

Nieuw nieuwbouw LOC Doorwerth
(Dorendal)

zomer 2025 in ontwerpfase
(SO/VO)

2.3.2 SUVIS

Het thema ‘Frisse scholen’ is de afgelopen jaren door corona weer sterk onder de aandacht
geweest. Het begrip ‘frisse school’ heeft onder andere betrekking op de luchtkwaliteit in een
gebouw. We weten bijvoorbeeld dat corona zich vooral door de lucht verplaatst. Daarom is een
frisse school belangrijk. In nieuwe scholen zoals Confetti is een modern
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luchtbehandelingssysteem aangebracht. Veel Floresscholen hebben geen nieuw gebouw. Dat
betekent dat we daar moeten kijken hoe we dat in het bestaande gebouw kunnen realiseren. Om
te weten of de lucht ververst moet worden, zijn voor alle lokalen CO2-meters aangeschaft.
Daaruit bleek dat diverse scholen te hoge waarden hadden. Daarom moeten we daar de
luchtverversing verbeteren. Vanuit de overheid is er een SUVIS-subsidie aangevraagd. We zijn blij
dat deze is toegewezen.

SUVIS staat voor Subsidie Ventilatie In Scholen. 23 scholen krijgen een nieuw
luchtverversingssysteem. Het liefst zou je willen dat het morgen klaar is. Maar een installatie
aanschaffen en plaatsen doe je natuurlijk niet zomaar. Er gaat veel werk aan vooraf. Iedere
school zit in een ander gebouw. Geen situatie is hetzelfde. Maar in de periode van 2022 tot 2025
worden deze 23 scholen weer echte frisse scholen. Dat voorkomt het verspreiden van corona. En
ze zorgen voor betere leerprestaties. Ook mooi meegenomen.

2.3.3 Duurzaamheid

Ook bij Flores Onderwijs vinden we duurzaamheid belangrijk. Medewerkers en leerlingen worden
uitgedaagd door de ‘klimaataanjager’ om na te denken over hun eigen impact. Onze
‘klimaataanjager’ heeft tot het einde van dit jaar geholpen om scholen te verduurzamen.

Een nieuwe school bouwen we zo duurzaam mogelijk. De gebouwen voorzien we van
ledverlichting. Dat is niet alleen duurzaam. Ook is bewezen dat goed licht het leren makkelijker
maakt. Dat is mooi meegenomen. Ook hebben sommige scholen zonnepanelen op het dak. En
een enkele school heeft zelfs een warmtepomp. Bij nieuwbouwscholen bouwen we ook direct
energieneutraal. Dat is fijn nu de energiekosten zo toegenomen zijn, maar ook voor het milieu
belangrijk. Daar waar het financieel haalbaar is, streven we naar ENG-gebouwen. ENG staat voor
Energie Neutraal Gebouw. Ook de ouders betrekken we hierbij. Menig ouder heeft een steentje
bijgedragen aan een groen schoolplein. We zijn ook gestart om bij zoveel mogelijk scholen het
afval te scheiden.

Ook in ons inkoopbeleid is duurzaamheid een belangrijk aspect. Bij een Europese aanbesteding
vinden we het een voordeel wanneer je meedenkt in onze educatieve opdracht. We zien je dan
als partner die samen met ons bijdraagt aan een beter milieu. Zo heeft onze leverancier van
schoolmeubilair de mogelijkheid om meubels te recyclen. Leerlingen kunnen zien hoe dat werkt.
Zo maken we samen de wereld ietsje beter.
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3. Verantwoording van de financiën

3.1 Opstellen begroting

De basis voor de begroting is het jaarplan van een school. In een jaarplan staan alle doelen en
activiteiten voor het komende schooljaar. De begroting is het prijskaartje van het jaarplan. In de
begroting moeten alle aspecten van de bekostiging van een school terugkomen. Dit betekent dat
het personeelsbudget, de werkdrukmiddelen en de prestatiebox hierin terug te zien zijn. Maar
ook investeringen, opleidingen en ingezette leermiddelen. Kortom: een begroting is een
financieel, doelmatige vertaling van het schoolplan van een school. De directeur is
verantwoordelijk voor het opstellen van de schoolbegroting. Alle schoolbegrotingen samen met
de bovenschoolse begroting vormen dan de totale begroting. Die begroting wordt vastgesteld
door het bestuur; natuurlijk pas na goedkeuring van de raad van toezicht. Het hele jaar door
volgen we de realisatie ten opzichte van de begroting. Dit gebeurt door integrale
trimestergesprekken. Dit zijn gesprekken waarbij we vanuit de verschillende disciplines naar de
voortgang kijken. De begroting stellen we niet alleen op voor het komende jaar, maar ook voor
een periode van vijf jaar. Dat laatste komt overeen met onze planperiode. Dit noemen we een
meerjarenbegroting. Onze scholen dragen ook gezamenlijk bij aan een gezonde reservepositie
van de stichting. Hierdoor kan stichtingsbreed ruimte gecreëerd worden voor
onderwijsontwikkeling.

3.2 Toekomstige ontwikkelingen

Eind 2022 is de vereenvoudiging van de bekostiging ingevoerd. Bij die vereenvoudiging vervalt
de ‘financiering op schoolspecifieke kenmerken’. Zoals de ‘extra bekostiging van de kleuters’ en
de ‘gemiddeld gewogen leeftijd’. Dat laatste betekent dat een school geen financiële
compensatie meer krijgt voor een meer ervaren, maar daardoor ook duurdere leerkracht. Voor
andere scholen met een jong team en weinig kleuters betekent dit juist weer meer financiering.
Zowel je leerlingen als je leerkrachten kan je niet zomaar veranderen van leeftijd. Hierdoor heeft
Flores Onderwijs ervoor gekozen om dat de komende vier jaar geleidelijk op te vangen. Naast de
nieuwe bekostiging waren de NPO-gelden een belangrijke bron van inkomsten. Deze mogen nog
tot 2025 ingezet worden; dat dempt de gevolgen van de nieuwe bekostiging ook enigszins.

De huidige NPO-gelden hebben een tijdelijk karakter. Meer structureel is het masterplan
basisvaardigheden. Het doel van het masterplan basisvaardigheden is dat geen leerling het
onderwijs verlaat zonder goede beheersing van de basisvaardigheden: lezen, schrijven, rekenen,
digitale geletterdheid. De contouren van dit masterplan worden steeds beter zichtbaar en zullen
op termijn ook financieel vertaald worden. Tot die tijd kunnen scholen een beroep doen op een
separate subsidie basisvaardigheden en diensten van een ondersteuningsteam. Binnen Flores
Onderwijs zijn vier scholen voor deze subsidie in aanmerking gekomen. Mogelijk volgt er in 2023
nog een ronde, waarbij de toewijzing van de gelden meer is gericht op scholen waar het geld
voor de basisvaardigheden het hardst nodig is, bijvoorbeeld op basis van de schoolweging.

Onze samenleving bestaat uit regels. Jaarlijks worden het er steeds meer. Ook voor het
onderwijs neemt de wet- en regelgeving steeds meer toe. Ook bestaat de begroting nu en in de
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toekomst steeds meer uit tijdelijke en geoormerkte gelden zoals werkdrukmiddelen en
NPO-gelden waarover we verantwoording moeten afleggen. Gelukkig hebben we de financiële
administratie in huis. Daarom zijn we goed in staat om aan deze verplichting te voldoen. Maar
het kost wel steeds meer tijd, ook voor schooldirecties die de inzet van hun leerkrachten vaak
gericht op geldstromen/projecten of subsidies moeten registeren.

3.3 Financieel resultaat 2022

3.3.1 Exploitatieresultaat Flores Onderwijs

Het jaar 2022 is voor Stichting Flores Onderwijs afgesloten met een positief resultaat. En wel van
€ 2.762.691. Dit is ten opzichte van het begrote resultaat van € 283.034, een verschil van
€ 2.479.658. De afwijking ten opzichte van de begroting wordt voornamelijk veroorzaakt door
secundaire geldstromen, zoals vooral de NPO-gelden (€ 2.640.000). Deze NPO-gelden mogen nu
ingezet worden tot eind schooljaar 2024-2025. Vanwege de jaarovergang zijn ze als
bestemmingsreserve te zien. Vorig jaar was er eveneens sprake van een positiever resultaat
vanwege de secundaire geldstromen zoals de NPO-gelden namelijk €1.246.474. Zonder de
NPO-gelden zou in 2021 het resultaat € 191.000 zijn (genormaliseerd). Dit jaar zou het resultaat
zonder de NPO-gelden € 122.691 zijn (genormaliseerd).

De ontvangen NPO-gelden zijn weer welkom binnen de scholen, echter inzetten voor personeel
in de aanvankelijk korte beschikbare tijd in combinatie met de arbeidsmarktkrapte was niet
mogelijk. In het jaar 2021 is een gedeelte van deze gelden op de bestemmingsreserve
kansengelijkheid gezet. Nu bekend is geworden dat het tot einde schooljaar 2024-2025 mag
worden uitgegeven, hebben scholen er meer structurele maatregelen van kunnen vormgeven,
denk aan klassenverkleining of extra handen in de klas. Allemaal wetenschappelijk bewezen
effectieve interventies om de onderwijskwaliteit te verbeteren, zoals deze op de menukaart van
het ministerie staat vermeld. Dit zal middels de gevormde bestemmingsreserve met de restant
NPO-gelden tot einde schooljaar 2024-2025 gefinancierd worden.

Rijksbijdrage OCW

De Rijksbijdrage is € 6.345.460 hoger dan begroot. Dit heeft verschillende oorzaken:

1. Aanpassing personele bekostiging regulier (€ 2,3 mln), onder andere in verband met de
cao-verhoging en dichten loonkloof PO-VO heeft compensatie in de bekostiging
plaatsgevonden.

2. In de totale rijksbijdragen is een bedrag opgenomen van € 7,4 mln. inzake NPO-subsidies.
Deze gelden waren hoger dan begroot en komen dit jaar deels ten gunste van het
resultaat, met de inrichting van een bestemmingsreserve worden ze ingezet voor
komende jaren.

3. Ontvangsten personeel- en arbeidsmarktbeleid 1,4 mln. hoger en in lijn met de hogere
bekostiging.

4. In 2022 is de arbeidsmarkttoelage van €1,1 mln. ontvangen welke niet was begroot. Dit
betreft de arbeidsmarkttoelage voor scholen met een bijzondere populatie. Dit zou een
tijdelijke maatregel zijn, maar inmiddels is bekend geworden dat deze toelage voor
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scholen met een bijzondere populatie definitief is geworden. Definitieve bedragen zijn
nog niet bekendgemaakt, maar zullen iets lager zijn dan in 2022.

Overige overheidsbijdragen
De overige overheidsbijdragen zijn € 1.186.353 hoger dan begroot. Dit betreft voornamelijk
OAB-gelden en NPO-subsidie van de gemeente Arnhem. Deze bedragen waren niet meegenomen
in de begroting van 2022. Zowel de OAB-gelden als de gemeentelijke NPO-Subsidie wordt
toegekend op basis van plannen. Goedkeuring was ten tijde van de begroting nog niet bekend.

Overige baten
De overige baten zijn € 996.297 hoger dan begroot. In 2022 is in totaal € 1,7 mln. aan
opbrengsten detacheringen ontvangen terwijl € 773.000 was begroot. Dit betreft voornamelijk
realisatie vanuit SWV PassendWijs.Totaal is voor € 349.000 aan baten vakonderwijs ontvangen,
vooral van SKPVPO Delta en De Rank. Hiervoor was in de begroting geen bedrag opgenomen. In
de begroting € 160.000 voor participatiebanen opgenomen; realisatie heeft binnen de scholen
plaatsgevonden.

Personele lasten
De personeelslasten zijn € 4.890.743 hoger dan begroot. Dit wordt deels veroorzaakt door een
cao-stijging en deels door een toename van het gemiddeld aantal fte's o.a. op basis van de
NPO-gelden. De cao-verhoging bestaat uit een verhoging van 4,75% en een eenmalige uitkering
van€ 500. Daarnaast is de eindejaarsuitkering structureel verhoogd van 6,3% naar 8,33%. Dit
laatste komt voort uit het dichten van de loonkloof PO-VO.

In de begroting 2022 is gemiddeld 734,4 fte's begroot. De werkelijke realisatie in 2022 bedraagt
774,9. Een stijging derhalve van 40,5 fte oftewel 5,5%. Bij salariskosten directie is sprake van een
stijging van € 713.000, bij OP en OOP is sprake van een daling van respectievelijk € 458.000 en €
1.240.000. Deze bedragen worden echter vertroebeld, onder andere door hogere salarislasten in
verband met NPO (€ 1,9 mln.) en hogere salarislasten in verband met vervanging (€ 1,3 mln.). Bij
salariskosten directie betreft dit deels interim-inzet van directeuren, omdat onze eigen
interim-directeuren al op school waren ingezet. In totaal is € 1,2 mln. besteed aan de
poolleerkrachten. Deze waren niet afzonderlijk begroot als zijnde 'poolleerkracht'. Daarnaast is
€562.000 vanuit PassendWijs ontvangen, wat ook niet was begroot.

Overige personele lasten
De overige personele lasten zijn € 496.000 hoger dan begroot. In totaal is € 420.000 meer
uitgegeven aan extern personeel. Dit betreft inzet van extra ingehuurd personeel in verband met
de extra ontvangen middelen en de schaarste op de arbeidsmarkt. De opleidingskosten zijn
€377.000 hoger dan begroot. Ondanks corona aan het begin van het jaar zijn de opleidingen
doorgegaan, soms wel in digitale vorm. De afzonderlijke post 'Overige personele lasten' is
€762.000 lager dan begroot. Hier waren onder andere transitievergoedingen en kosten voor
assessments en outplacements op geboekt..
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Afschrijvingen
De afschrijvingen zijn € 22.000 hoger dan begroot. De afschrijvingen laten een minimale
overschrijding zien. Alle soorten activa laten een onderschrijding zien, met uitzondering van de
IT-middelen. Op IT-gebied zijn momenteel de eerste vervangingsinvesteringen voor devices aan
de orde. Daarnaast wordt er momenteel extra geïnvesteerd in AVG en cybersecurity. Dit geeft
een verhoogde afschrijvingslast van € 39.000.

Huisvestingslasten
De huisvestingslasten zijn € 12.000 hoger dan begroot. Er is € 190.000 minder uitgeven aan
onderhoud, vooral aan dagelijks onderhoud. Dit komt doordat het afgelopen jaar veel planmatig
onderhoud vanuit de onderhoudsvoorziening is uitgevoerd. De dotatie aan de
onderhoudsvoorziening is € 212.000 lager dan begroot. Dit betreft het verschil in de dotatie van
de voorziening in verband met de samenwoonscholen. De huisvestingslasten van de
samenwoonscholen zijn € 323.000 hoger en zijn bij de 'Overige huisvestingslasten' begroot.

Overige instellingslasten
De overige lasten zijn € 1.188.413 hoger dan begroot.

● Er is € 235.000 meer besteed aan bijzondere activiteiten. Hieronder is onder andere een
bijdrage van € 80.000 aan de Oekraïneschool van Delta Scholengroep opgenomen.
Daarnaast is €182.000 besteed aan het Community Learning Center (CLC).

● Overige ICT-kosten zijn € 221.000 hoger dan begroot, vooral zijnde facturen van
Breedband Arnhem. Dit zijn uitgaven voor internet- en datacenterdiensten.

● Aan leermiddelen is € 153.000 meer uitgegeven dan begroot. De stijging op de
leermiddelen is hoog, met name veroorzaakt door de wijze van afnemen. Je bent verplicht
een totaalpakket inclusief licentie af te nemen. Hierdoor zijn ook de kosten voor licenties
€114.000 hoger dan begroot.

● De kosten voor de verlengde schooldag (VSD) zijn 129.000 hoger dan begroot. Hier
worden voornamelijk facturen van Stichting Rijnstad op geboekt.

● De afzonderlijke post 'Overige lasten' laat een overschrijding van € 110.000 zien. Vanwege
de toename aan asielzoekers zijn hier veel rekeningen van tolk-vertalers op geboekt.

● Tot slot is het accountantshonorarium ten laste van het resultaat gebracht, totaal
€42.000.
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Dit alles leidt tot het totaaloverzicht hieronder:

Jaarrekening Begroting Jaarrekening

2022 2022 2021

3 Baten

3.1 Rijksbijdragen 72.333.678 65.988.217 66.964.845

3.2
Overige
overheidsbijdrage 1.586.329 399.976 585.296

3.5 Overige baten 3.363.208 2.366.911 2.237.734

Totaal baten 77.283.215 68.755.104 69.787.875

4 Lasten

4.1 Personeelslasten 62.674.480 57.783.737 56.473.185

4.2 Afschrijvingen 1.488.127 1.466.399 1.441.728

4.3 Huisvestingslasten 5.157.504 5.145.452 5.741.402

4.4 Overige lasten 5.253.386 4.064.973 4.868.493

Totaal lasten 74.573.496 68.460.561 68.524.807

Saldo baten en
lasten 2.709.718 294.544 1.263.068

6
Financiële baten en
lasten

6.1 Rentebaten 69.550 - 0

6.2 Rentelasten 16.578 11.510 16.594

Saldo financiële
baten en lasten 52.973 -11.510 -16.594

Resultaat 2.762.691 283.034 1.246.474
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3.3.2 Balanspositie

Zoals is te zien in het balansoverzicht hebben we voldoende eigen vermogen. Dan hebben we
nog het surplus eigen vermogen. Dat is het aanwezige eigen vermogen minus het
buffervermogen. Voor het surplus eigen vermogen zijn vanuit de vorige planperiode drie
bestemmingsreserves gevormd. Dit moet een extra impuls aan het onderwijs geven. Het restant
NPO-gelden is op een vierde bestemmingsreserve geplaatst.

Verloop bestemmingsreserves voor 2022:

Borgen minimale onderwijskwaliteit Kansengelijkheid

Saldo 01-01-2022 244.114 Saldo 01-01-2022 1.537.317

Hermeting Z&F 39.000

PLG-begeleiding 120.000

Bovenschools
directeur 14.275

Uitgaven 2022 173.275 Uitgaven 2022 -

Saldo 31-12-2022 70.839 Saldo 31-12-2022 1.537.317

Huisvesting / Suvis Restant NPO gelden

Saldo 01-01-2022 1.882.123 Saldo 01-01-2022 -

Ontwerpkosten 100.000 Toevoeging 2.461.814

CO2-meters 72.472

Installatietechniek 15.000

Uitgaven 2022 187.472 Uitgaven 2022 -

Saldo 31-12-2022 1.694.651 Saldo 31-12-2022 2.461.814

Vanuit het verleden hebben we een financiële reserve opgebouwd. Deze zetten we in om de
doelstellingen in het strategisch beleidsplan te realiseren. Dit betreft de volgende
bestemmingsreserves:

1. Borgen minimale onderwijskwaliteit
2. Kansengelijkheid
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3. Huisvesting en Suvis
4. Tijdelijke bestemmingsreserve NPO-gelden

Voortgang 2022
Met deze bestemmingsreserve “borgen minimale onderwijskwaliteit" zorgen we dat alle scholen
voldoen aan onze ‘lat’ van goed onderwijs.

Kansengelijkheid is een belangrijk speerpunt vanuit Flores Onderwijs. Om initiatieven die de
kansengelijkheid bevorderen te kunnen betalen is de bestemmingsreserve kansengelijkheid
opgesteld.

De bestemmingsreserve ‘Huisvesting en Suvis’, was bedoeld voor de eigen bijdrage voor de
nieuwbouw van scholen. Deze eigen bijdrage betreft maatregelen tot verduurzaming van het
gebouw. Inmiddels is verduurzaming al grotendeels meegenomen in de bekostiging van
nieuwbouw. Daarnaast gaan we het geld op de bestemmingsreserve ook inzetten voor een beter
binnenklimaat van onze scholen. Hiervoor hebben we een subsidie (SUVIS) aangevraagd. Deze is
ons toegewezen. Meer hierover lees je bij paragraaf 2.4. Naast de overheid en de gemeente moet
ook de school zelf een gedeelte betalen. Dit doen we vanuit deze bestemmingsreserve.
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De totale balans per 31 december 2022 ziet er als volgt uit:

31-12-2022 31-12-2021

1 Activa

1.1 Vaste activa

1.1.2 Materiële vaste activa 7.402.683 7.611.394

1.1.3 Financiële vaste activa 1.694 5.669

Totaal vaste activa 7.404.377 7.617.063

1.2 Vlottende activa

1.2.2 Vorderingen 3.763.861 4.640.240

1.2.4 Liquide middelen 20.250.199 10.668.395

Totaal vlottende activa 24.014.061 15.308.635

Totaal activa 31.418.438 22.925.697

2 Passiva

2.1 Eigen vermogen 11.895.460 9.132.769

2.2 Voorzieningen 6.643.579 5.976.438

2.4 Kortlopende schulden 12.879.398 7.816.490

Totaal passiva 31.418.438 22.925.697

Toelichting op de balans
Bij vorderingen is een aanzienlijke vermindering te zien, maar dat wordt veroorzaakt door de
nieuwe bekostiging. Door de nieuwe bekostiging is het telmoment en het betaalritme gewijzigd
waardoor er niet per jaareinde een vordering op OCW ontstaat. De vorderingspositie ontstaat op
de gemeente omdat er meerdere nieuwbouwtrajecten parallel lopen en ook omdat bij ons de
start van de nieuwbouw voorgefinancierd moet worden. Dit in afwachting van de financiering van
de gemeente. Onze nieuwbouwplannen beschrijven we in hoofdstuk 2.3.1.
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Het eigen vermogen op de balans is toegenomen. Naast de bestaande bestemmingsreserves
zoals ‘borgen minimale onderwijskwaliteit’, Huisvesting/SUVIS en kansengelijkheid is een
bestemmingsreserve gevormd voor de resterende NPO-gelden uit het jaar 2022. Deze gelden
zullen tot eind schooljaar 2024-2025 door de scholen worden uitgegeven op de doelstellingen
van het Nationaal Programma Onderwijs.

3.3.3 Financiële kengetallen Flores Onderwijs

De cijfers hierboven leiden tot de volgende financiële ratio’s. Hierbij zijn ook de
signaleringswaarden te zien die de Onderwijsinspectie hanteert.

Overzicht financiële
kengetallen

2022 2021 signaleringswaarde
onderwijsinspectie

Huisvestingsratio 6,9% 8,4% groter dan 10%

Liquiditeit 1,86 1,96 kleiner dan 0,75

Rentabiliteit 0,36 0,18 kleiner dan -0,10

Solvabiliteit 0,59 0,66 kleiner dan 0,30

Weerstandsvermogen 0,15 0,13 kleiner dan 0,05

Het kengetal huisvestingsratio is de verhouding van de lasten van huisvesting, afgezet tegen de
totale lasten (inclusief financiële lasten). De huisvestingsratio voor 2022 zit onder de
signaleringswaarde van de onderwijsinspectie. Als je de huisvestingsratio vergelijkt met vorig jaar,
is die enigszins gedaald. Deze huisvestingsratio zal altijd iets variëren, afhankelijk van de
hoeveelheid planmatig onderhoud er gedaan wordt. Wanneer er bij meerdere scholen
bijvoorbeeld het dak moet worden vervangen, zullen de lasten hoger zijn. Hierdoor wordt de
verhouding huisvestingslasten versus totale lasten ook hoger.

De liquiditeit geeft aan in hoeverre de organisatie op korte termijn aan haar verplichtingen kan
voldoen. De liquiditeitsratio geeft aan dat 1,85 keer kan worden voldaan aan de uitstaande
kortlopende schulden. Deze kortlopende schulden bestaan uit kortlopende verplichtingen aan
crediteuren. Maar ook nog te betalen posten en de overlopende passiva. De liquiditeitspositie is
voor 2022 groter dan de signaleringswaarde van de onderwijsinspectie. Vergelijk je de
liquiditeitspositie met 2021? Dan is die iets achteruit gegaan maar evengoed op goed niveau.

Rentabiliteit geeft aan of er sprake is van een positief of negatief bedrijfsresultaat. Dit in relatie
tot de totale baten. De rentabiliteitspositie voor 2022 is groter dan de signaleringswaarde van de
onderwijsinspectie. Vergelijk je deze met 2021? Dan is de rentabiliteitspositie toegenomen.
De solvabiliteit berekenen we door de som van het eigen vermogen en de voorzieningen te
delen door de totale passiva. Deze geeft ons inzicht in de financieringsopbouw.

De solvabiliteit geeft ook aan in hoeverre we als organisatie op langere termijn aan onze
verplichtingen kunnen voldoen. De solvabiliteitspositie is voor 2022 groter dan de
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signaleringswaarde van de onderwijsinspectie. Vergelijk je dit met 2021? Dan is de
solvabiliteitspositie iets gedaald.

Het weerstandsvermogen geeft het vermogen aan om bepaalde risico’s op te vangen. De
niet-voorziene tot de reguliere bedrijfsvoering behorende risico’s. Het weerstandsvermogen is
voor 2022 beter dan de signaleringswaarde onderwijsinspectie. Vergelijk je dit met 2021? Dan is
het weerstandsvermogen toegenomen.

Indicator voor het detecteren van bovenmatig publiek vermogen
De Inspectie van het Onderwijs heeft een advies gegeven aan de Minister van OCW. Dit advies
gaat over een indicator en een signaleringswaarde bij schoolbesturen en instellingen. Maar ook
bij samenwerkingsverbanden zoals PassendWijs om bovenmatig publiek vermogen te
detecteren. De formule luidt: normatief eigen vermogen =

● 0,5 * (aanschafwaarde gebouw * 1,27)
● + boekwaarde resterende materiële activa
● +0,05 * alle baten (onder de 12 miljoen oplopend naar 0,1 bij 3 miljoen en daaronder

300.000)

Onderdelen van de berekening van het
normatief eigen
vermogen

2022 2021

Normatief publiek eigen vermogen: €11.476.688 € 11.140.000

Publiek eigen vermogen inclusief
bestemmingsreserves

€11.021.908 € 8.132.000

Onderschrijding van het normatief vermogen
inclusief bestemmingsreserves

€ 4.545.780 €3.008.000

Ratio eigen vermogen 0,96 0,73

In bovenstaande tabel zie je dat bij Flores Onderwijs in 2022 geen sprake is van een bovenmatig
publiek (eigen) vermogen. Je kunt dus concluderen dat wij, Flores Onderwijs, geen overtollige
publieke middelen in reserves aanhouden. Hieruit kan weer worden afgeleid dat de stichting de
aan haar beschikbaar gestelde middelen gebruikt voor het doel, namelijk voor het geven van
onderwijs. Dat we een zekere reserve aanhouden, zie hiervoor de overige financiële kengetallen,
is logisch. Dit is namelijk onderdeel van een gezonde bedrijfsvoering. Gericht op de continuïteit
op de langere termijn. Het lijkt ten opzichte van vorig jaar gestegen te zijn, echter dat wordt
veroorzaakt doordat de NPO-gelden over langere periode uitgegeven mogen worden. Die gelden
worden voor volgende jaren ingezet en dat verbetert nu de vermogenspositie. In volgende jaren
zal door de geplande uitgaven het vermogen weer afnemen.

3.4 Treasury
Flores Onderwijs handelt in overeenstemming met de Regeling Beleggen, Lenen en Derivaten.
Zoals die vanaf 1 juli 2016 voor onderwijsinstellingen van toepassing is. De actualisatie is
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zichtbaar in het aangepaste treasurystatuut. Wij hebben geen uitstaande beleggingen en
leningen. Maar ook geen afgesloten derivatenovereenkomsten. Ten opzichte van het jaar
hiervoor is dat niet gewijzigd. Hierdoor zal er geen vrijval uit beleggingen plaatsvinden. Omdat
we geen derivaten hebben, hoeven we daarover ook niet te verantwoorden. We maken gebruik
van de regeling schatkistbankieren. Hierdoor wordt positief saldo afgeroomd. En negatief saldo
wordt verevend. Hierdoor krijgen en betalen we geen rente op positieve en negatieve saldi.

3.5 Subsidies

Gemeentelijke subsidies Bedrag

ID-Banen € 28.698

Overige gemeentelijke subsidies € 1.289.222

Vergoeding conciërges € 208.195

Overige vergoedingen € 60.214

Totaal € 1.586.329

Al heel lang ontvangen bijna alle scholen twee gemeentelijke subsidies. Het gaat hier om de
subsidie ‘iedere school een conciërge’ en een subsidie voor de ID-banen. Met de krappe
bekostiging staat de primaire focus op leerkrachten. Daarom krijgen we vanuit de gemeente
Arnhem een subsidie. Iedere school krijgt dit om een conciërge te financieren. De overige
subsidies worden hieronder nog verder toegelicht.

Subsidie Bedrag

Doorstroomprogramma 2022 POVO € 66.000
Gemeentelijke NPO € 223.559
GOAB / Arnhemse aanpak plus € 773.780
ID regeling € 7.238
Incidentele bijdrage € 1.597
Kansrijk Opgroeien € 158.671
Leefomgeving Schoolplein € 15.000
MBO-Raad € 1.200
Provincie GLD € 14.814
Wijkinitiatief € 27.363
Eindtotaal 1.289.222

Voor de wijken Presikhaaf en Arnhem Noord-West zijn subsidies verstrekt voor de doorstroom
PO/VO. Het doel van de subsidie is om de doorstroom van het PO naar het VO zo goed mogelijk
te laten verlopen. Zowel voor de leerling als voor de ouder. We begeleiden hen zo goed mogelijk
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bij die overgang. Daarnaast heeft op basis van plannen ook de gemeente NPO-gelden aan de
scholen verstrekt. Gelukkig ontvangen wij jaarlijks de gemeentelijke gelden voor de
onderwijsachterstand-scholen. Maar ook hebben we subsidies ontvangen op wijkniveau. Zoals
onder andere voor ‘kansrijk opgroeien’ en wijkinitiatieven.
Leren vinden we belangrijk. Maar een groene speelomgeving ook. Daarom hebben we bij een
aantal scholen het schoolplein vernieuwd en vergroend, deels met gelden van de gemeente en
de provincie. Deze genoemde secundaire geldstromen zijn voor de scholen een belangrijke bron
van inkomsten waar ze gerichte acties mee kunnen financieren die het onderwijs ten goede
komen.

3.6 Geld van samenwerkingsverbanden (St. PassendWijs)
We ontvangen ondersteuningsmiddelen van het samenwerkingsverband PassendWijs. Aan de
hand van de beschikking die we ontvangen, voegen we deze middelen aan het budget van de
scholen toe. Indien een school meer ondersteuningsvragen heeft en het budget is niet meer
toereikend, dan kan er een aanvraag ingediend worden voor de solidariteitspot. Op deze manier
is het geld zo verdeeld dat alle kinderen die zorgen hebben, deze ook kunnen ontvangen.

Thema Baten 2022
Schoolmaatschappelijk werk € 226.983
Lichte Ondersteuning € 412.787
Zware Ondersteuning € 89.703
SBAO € 416.899
Groei SBO € 108.714
Aanvullende overige zaken € 37.313
Totaal 1.292.399

We ontvangen lichte en zware ondersteuningsmiddelen. Hierbij zijn de lichte
ondersteuningsmiddelen meestal meer gericht op groepsinterventies en de zware
ondersteuningsmiddelen meer op individuele begeleiding. Deze gelden zijn zeer noodzakelijk bij
inzet leer- en/of gedragsproblemen van een individuele leerling of groep.
Op de zware ondersteuningsmiddelen zien we vaak dat arrangementen van externe partijen
worden ingezet en specifieke leerlingbegeleiding.
Op lichte ondersteuning zien we dat meerdere scholen Remedial Teaching inzetten. Ook zetten
ze specifieke groepstrainingen in, zoals weerbaarheidstraining, sociale interactie en
communicatietrainingen. Soms wordt er ook door een school een gedeelte van de kosten van de
intern begeleider meegefinancierd. Dit doen we dan omdat hij/zij de zorg verleent. Binnen
enkele wijken zetten we deze middelen al in voor leerlingen die meer uitdaging nodig hebben.
Zoals leersterke en hoogbegaafde leerlingen.

3.7 Allocatie van middelen naar schoolniveau
De bekostiging vanuit het ministerie van OCW verdelen we naar de aangesloten
scholen/BRIN-nummers. Alleen de afdracht wordt daarop in mindering gebracht. De afdracht
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bestaat uit de kosten van het stafbureau en de beleidsrijke initiatieven, afgeleid van het
strategisch beleidsplan.

Voor onderhoud hanteert de stichting het solidariteitsprincipe (verdeeld per leerling). Hierbij
dragen scholen jaarlijks af aan de voorziening. Heeft de school onderhoud nodig? Dan mag de
school eruit besteden. Dit baseren we op de planning. Deze is weergegeven in het
meerjarenonderhoudsplan. Maar ook een jaarlijkse schouw waarbij we kijken naar wat er
daadwerkelijk moet gebeuren. Als we kijken naar de vermogenspositie van de stichting hebben
we besloten bestemmingsreserves te creëren die gebruikt worden voor gewenste en
noodzakelijke investeringen. Het bekostigingssysteem is gebaseerd op het aantal leerlingen. Dit
wordt op alle scholen op hetzelfde moment gepeild. Dit is het telmoment van 1 februari en dient
als basis voor de bekostiging voor het schooljaar dat daarna start. Daarnaast zijn er
gemeentelijke baten. Doorgaans op basis van ‘te ontvangen subsidies’. En er zijn overige baten
zoals opbrengsten uit verhuur van onderwijslocaties en subsidies door andere partijen. Je kunt
hierbij denken aan medegebruik van bijvoorbeeld een naschoolse partner of het Nationaal
Regieorgaan Onderwijsonderzoek (NRO).

Aan de lastenkant zijn de personeelslasten het meest bepalend. Directeuren beslissen zelf over
de inzet van personeel binnen het kader van ‘duurzame vitaliteit’. Daarnaast hebben de scholen
een afschrijvingslast, afhankelijk van de investeringen. Ook inzet van leermiddelen en andere
schoolinzet / activiteiten is de verantwoordelijkheid van de directeuren.

Directeuren dienen zelf hun begroting in. Met daarbij een onderbouwing van de gemaakte
keuzes. Van de schooldirecteur verwachten we een visie op de relatie tussen de kwaliteit en
organisatie van het onderwijs. Maar ook de beschikbare financiële middelen. We zien natuurlijk
schaarste bij leerkrachten. Maar ook bij de beschikbare financiële middelen. Dit vraagt om
kostenbewustzijn. En steeds vaker ook om creativiteit. Van de schooldirecteuren verwachten we
dat zij zich het begroten en bewaken van de uitgaven ‘eigen maken’.

3.8 Continuïteitsparagraaf Flores Onderwijs

3.8.1 Leerlingen

Hieronder zie je een overzicht van het meerjarenperspectief. De vastgestelde
meerjarenbegroting 2022 – 2026 is het uitgangspunt.

De inkomsten van de organisatie zijn voornamelijk gebaseerd op het aantal leerlingen.
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In onderstaand overzicht is de ontwikkeling van het leerlingenaantal weergegeven.

Telling 1 februari 2022 2023 2024 2025 2026

Regulier 8.784 8.757 8.778 8.754 8.760

SBO 290 283 280 280 280

Totaal 9.074 9.040 9.058 9.034 9.040

De leerlingenaantallen van het jaar 2022 en 2023 zijn de werkelijke aantallen. De jaren 2024 t/m
2026 zijn een prognose gebaseerd op de gegevens uit capisci najaar 2022. De ervaring leert dat
sommige scholen te positief prognosticeren, wat al snel inzichtelijk wordt als we de
leerlingenprognose per DLK bekijken. Een realistische leerlingprognose opstellen is daarom vast
onderdeel geworden van de begroting. Op wijkniveau worden de verschillende prognoses
besproken binnen de DLK zodat het geheel niet boven de gemeentelijke cijfers uitkomt voor de
betreffende wijk. Dit laatste is natuurlijk wel mogelijk wanneer een school bijvoorbeeld door zeer
goede onderwijsresultaten marktaandeel wint waardoor deze school sneller groeit in de wijk. In
het trimestergesprek wordt naar een onderbouwing van de prognose gevraagd. En de directeur
wordt hierop kritisch bevraagd. Voor sommige scholen geldt dat zij ook een aanzienlijk aantal
leerlingen aantrekt buiten de wijk. Ook wordt jaarlijks teruggekoppeld hoe de prognose
daadwerkelijk is uitgepakt, zodat steeds realistischer geprognosticeerd wordt.
Daarnaast wordt op DLK-niveau begrotingstechnisch gekeken hoe door samenwerking binnen de
wijk synergievoordelen voor de begroting gehaald kunnen worden. Ook leren directeuren in de
DLK van elkaar in het maken van doelmatige keuzes voor de inrichting van het onderwijs.

Volgens de gemeentelijke cijfers zullen de aantallen leerlingen in Arnhem als geheel niet verder
toenemen maar tijdelijk licht dalen. Het marktaandeel van Flores Onderwijs is nagenoeg
gelijkgebleven. Daarnaast is er in bepaalde wijken een groei te zien, met name in de wijk
Schuytgraaf. Ook zijn er scholen die hun marktaandeel vergroten doordat onze school in
nieuwbouw terecht is gekomen,of het predicaat goed of excellent heeft ontvangen. De
internationale school is na de coronaperiode als vanouds weer groeiende. Halverwege december
komen de nieuwste gegevens omtrent leerlingverdeling in Arnhem weer beschikbaar en kunnen
we aan de hand daarvan de marktaandelen opnieuw bepalen en evalueren.

Telling 1 februari 1 feb 2022 1 feb 2023 1 feb 2024 1 feb 2025 1 feb 2026

SBO-leerlingen 290 283 280 280 280

Alle directeuren van het speciaal basisonderwijs maken een meerjarenprognose voor
leerlingenaantallen. Zij maken hiervoor gebruik van demografische gegevens. Maar dat is niet
alles. Ook maken zij gebruik van input uit het samenwerkingsverband PassendWijs. Het
samenwerkingsverband kan namelijk een indicatieve trend aangeven op basis van het aantal
aanvragen van toelaatbaarheidsverklaringen. Wel goed om te benoemen dat we de
organisatievorm van het samenwerkingsverband PassendWijs opnieuw willen gaan vormgeven.
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Vaak is het aantal SBO-leerlingen iets lastiger te voorspellen. Dit komt omdat er een speciale
toelaatbaarheidsverklaring voor nodig is. Daarnaast is ook het uitgangspunt dat zoveel mogelijk
leerlingen passend onderwijs in de wijk krijgen. Hierdoor is een lichte daling in het SBO gewenst.
Maar in de praktijk zien we juist dat het aantal leerlingen in het SBO- en SO-onderwijs juist
toeneemt. Dit komt dan weer door ons uitgangspunt dat ‘geen kind thuis mag zitten’.
Tegenwoordig komt het steeds vaker voor dat een kind niet eens start in het regulier onderwijs.
Maar gelijk doorgaat naar het SO of SBO door ernstige leer- of gedragsproblematiek. Dat heeft
als gevolg dat we de beschikbare middelen van het samenwerkingsverband PassendWijs als
eerste besteden aan het speciaal onderwijs. Hierna volgt het SBO. En tot slot pas het regulier
onderwijs. Voor het regulier onderwijs ontvangen we de zogenaamde ondersteuningsmiddelen
van het samenwerkingsverband om kinderen die extra zorg nodig hebben te kunnen helpen.
Momenteel zijn er intensieve gesprekken met het samenwerkingsverband gaande om dit
vraagstuk te keren. Met het samenwerkingsverband is de begroting van 2023 afgestemd. De
volgende jaren is vanwege grote onzekerheid hetzelfde bedrag als dit jaar aangehouden. De
scholen kennen de situatie en weten ook dat deze baten niet zeker zijn.

Indien zich een risico op leerlingaantallen voordoet, dan zal de formatie daarop aangepast
worden. Gezien het feit dat de teldatum in februari ligt, en daarmee 7 maanden voor het nieuwe
schooljaar is dat een periode waarin afgeschaald kan worden. In eerste instantie zal bij daling van
leerlingen gekeken worden naar aanpassing van formatie middels natuurlijk verloop,
bijvoorbeeld door pensioen of het aflopen van tijdelijke contracten.
Indien de leerlingaantallen plotseling stijgen bv door de komst van asielzoekers of andere
instroom dan zal eerst de groepsgrootte toenemen. Indien dat tot onwenselijke grote klassen
leidt, dan zullen we onderwijzend personeel aantrekken, bijvoorbeeld door bestaand personeel
vragen uit te breiden en anders vacatures te stellen. Ook zal er onderzocht worden of andere
educatieve partners een rol kunnen spelen in het onderwijsproces.
Het risico wordt goed beheerst doordat jaarlijks van de gemeente demografische gegevens
ontvangen (kinderen van 0 tot en met 4 jaar). Daarnaast is het opstellen en bespreken van
leerlingprognoses een regulier onderdeel in het begrotingsproces.

3.8.2 Personeel

De formatie hebben we gebaseerd op het aantal leerlingen. In de tabel hieronder staat het
meerjarig verloop van de formatie op stichtingsniveau. Dit is de formatie exclusief extern
personeel.

Verloop formatie meerjarig

Functiecategorie begroting
2023

begroting 2024 begroting 2025 begroting 2026 begroting 2027

DIR 37,52 37,29 36,79 36,29 36,29

OOP 63,41 57,08 53,06 51,42 48,75

OOP-Z 56,89 55,08 55,08 54,33 54,12
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OP 554,10 530,97 518,60 512,74 508,21

Overig 1,38 1,32 1,33 1,32 1,32

Totaal 713,30 681,74 664,86 656,10 648,69

Toelichting op de personeelsontwikkeling
Vanwege de afname van de NPO middelen is een dalende lijn in formatie te zien. In de eerste 7
maanden van 2023 ontvangen de scholen vanuit het rijk nog de NPO-gelden en daarna is er enkel
nog het restantbedrag. Door de gelden langere tijd in te zetten daalt het bedrag geleidelijk, maar
komen de scholen uiteindelijk weer terug op het voormalige bekostigingsniveau waarin de
reguliere school met meer dan 25 leerlingen in de klas moet werken om binnen de bekostiging te
blijven. Dit aantal leerlingen is best hoog gezien de huidige leer- en gedragsproblematiek in de
klassen. De hoop en de verwachting is dat het masterplan basisvaardigheden de momenteel nog
tijdelijke gelden zoals de NPO-gelden en de subsidies basisvaardigheden meer structureel in de
bekostiging terug laat komen. Voor de scholen die een lichte daling van leerlingenaantallen
hebben, zoals in sommige wijken in Arnhem, staat daar ook een lichte daling van formatie
tegenover. Hiermee is het meerjarig beeld van de formatie wel in lijn met de ontvangen
bekostiging.

Als we kijken naar ons personeel is 2% van de medewerkers boven de 65 jaar. Zij zullen op korte
termijn uitstromen. 10% van het personeel is tussen de 60 en 65 jaar. Zij zullen waarschijnlijk in
de planperiode uitstromen. Thema’s zoals duurzame inzetbaarheid en mobiliteit zijn belangrijk.
Daarom worden deze thema’s ook specifiek meegenomen in het strategisch beleidsplan voor de
meerjarige periode. Vanwege de schaarste op de arbeidsmarkt is goed werkgeverschap nóg
belangrijker. Zie hoofdstuk 2.2 voor onze inzet en acties.

De begroting van de scholen beoordelen we vanuit het perspectief ‘duurzaam vitaal’. Hierbij
kijken we onder andere naar de ratio’s zoals de verhouding leerkracht/leerling. De gemiddelde
groepsgrootte dus. En de verhouding tussen ondersteunend personeel en onderwijzend
personeel. De afgelopen jaren hebben meerdere fusies tussen scholen plaatsgevonden. Hierdoor
kunnen er op verschillende scholen meer naar een ideale schoolomvang en groepsgrootte
toegroeien. Dit heeft als gevolg dat er in de begroting ruimte ontstaat voor initiatieven passend
bij de school/wijk. Je kunt hierbij denken aan hoogbegaafdheidbegeleiding of juist
achterstandbegeleiding. In de toekomst verwachten we steeds meer geoormerkt geld. Dit heeft
een bepaald onderwijskundig doel. Het zal een uitdaging zijn om daar passend personeel voor te
krijgen. Hetzelfde geldt voor de nadrukkelijke focus van ons onderwijs op het gebied van
kansengelijkheid. Ook hier is extra inzet voor nodig, waarbij creatieve oplossingen kunnen
bijdragen aan een effectieve inzet van het personeel. Je kunt hierbij denken aan de inzet van
onderwijsassistenten of vakdocenten.
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Hieronder zie je de tabel vanuit de meerjarenbegroting. Het is een begroot bedrag aan externe
inhuur van de scholen. In dit bedrag is de werkgeverslast meegenomen.

Rekeningnaam Begroting
2023

Begroting
2024

Begroting
2025

Begroting
2026

Begroting t
2027

Extern personeel €1.521.957 €851.835 €841.435 €815.935 €767.935

De inzet van externe medewerkers loopt gelijkmatig af. Ook dit wordt veroorzaakt door het
geleidelijk steeds meer wegvallen van secundaire geldstromen. Zoals de NPO-gelden. In het jaar
2021 en 2022 was de externe inzet hoog. In dat jaar is er ook externe inzet geweest op de
subsidie extra hulp voor de klas. Bepaalde expertise is zo specifiek dat deze niet permanent
noodzakelijk is voor Flores Onderwijs en deze wordt dan ingehuurd.

3.8.8 Meerjarenbegroting

Daarbij het volgende exploitatieoverzicht (alle bedragen zijn in euro’s)

Toelichting op de meerjarenexploitatie
Ons uitgangspunt is dat de scholen in integrale zin ‘duurzaam vitaal’ zijn. In 2022 betekent dit dat
scholen een begrotingsdoelstelling moeten realiseren. De begrotingsdoelstelling is voor iedere
school anders. Dit komt doordat bij iedere school de omvang van het personeel anders is. Maar
ook het leerlingenbestand, grootte van de school en eerdere resultaten. Maar ook overige
omstandigheden, zoals nieuwbouw. De bedoeling is dat onze stichting in zijn geheel ook weer
‘duurzaam vitaal’ is. In die mate dat het hernieuwde buffervermogen aangehouden kan worden.
En het meerdere aan vermogen in stichtingsbelang kan worden ingezet.

In het jaar 2022 is er sprake van een fors eenmalig negatief effect op de exploitatie. Dit komt
door een wijziging in de bekostigingssystematiek, vanwege het afboeken van de vordering van
OC&W. Dit staat volledig los van de exploitatie van de scholen. Per 1 januari 2023 is de
bekostiging van het primair onderwijs na wetswijziging vereenvoudigd. Daarmee is de
bekostigingssystematiek gewijzigd. Bij de overgang van de oude naar de nieuwe bekostigings-
systematiek zijn schoolbesturen door de regelgeving en besluitvorming van de minister met een
groot materieel probleem geconfronteerd. Waar de schoolbesturen in een (school)jaar normaal
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gesproken 100% aan bekostiging ontvangen, is dat in de overgang naar de nieuwe bekostigings-
systematiek circa 93% voor het schooljaar 2022/23. Schoolbesturen in de PO-sector werden
daardoor in de periode augustus tot en met december 2022 door de minister met circa 7%
gekort op hun bekostiging. Dit komt voor ons schoolbestuur neer op bijna € 3 mln.
Voorzichtigheidshalve is dit bedrag niet als vordering op de balans per 31 december 2022
opgenomen.

De minister stelt zich op het standpunt dat dit materieel grote probleem voor het
schoolbestuur slechts “een boekhoud-technische correctie [is] aangezien de totale
bekostiging van het Rijk naar scholen niet wijzigt door de vereenvoudiging”. De overgang
van een oude naar een nieuwe bekostigingssystematiek is echter niet louter een papieren
exercitie; de keuzes die daarbij worden gemaakt hebben werkelijk een negatief effect op
het onderwijsproces. De keuze van de minister om de schoolbesturen in 2022 fors
minder bekostiging toe te kennen heeft reële consequenties. Indien de vordering weg zou vallen,
kunnen we dat via de scholen terugverdienen. Dan moeten alle 33 scholen van Flores Onderwijs
ieder jaar minstens 10.000 euro per jaar terugverdienen gedurende vier tot vijf jaar. Dit is niet
haalbaar en realistisch en dat zal onze onderwijskwaliteit geen goed doen. Immers uitgangspunt
is dat de bekostiging bij reguliere scholen toereikend zou moeten zijn

Indien we gaan kijken naar bijvoorbeeld bovenschoolse zaken, dan moet er onderscheid gemaakt
worden tussen musthaves vanuit wet-en-regelgeving en nice to haves, doorgaans gericht op
verbetering van onderwijskwaliteit.

Mogelijke besparingsmogelijkheden zijn
● Flores Academie
● Leren en lesgeven met ICT (inzet mediamentor)
● beperken inzet onderwijskwaliteit (medewerkers, IB ratio's etc, kinderen doorverwijzen

naar SBO-SO vanwege minder financiële middelen- bij de scholen)
● beperken of geen curriculumontwikkeling
● geen verdere NT2-ontwikkeling
● verminderen van bv leraarondersteuners en onderwijsassistenten (deels op NPO-gelden)
● geen poolleerkrachten en/of vervanging bij ziekte of verlof
● geen ondersteuning van leernetwerken zoals IB netwerk IT coaches etc
● geen ondersteuning van Leerteams binnen scholen en wijken, geen coaching en/of

teamontwikkeling
● beperken in opleidingsbudgetten tot voorgeschreven bedrag in cao
● geen studiedagen

Het betreft een balanspositie, waardoor mogelijk op verkeerde gronden (teruglopende
solvabiliteit) andere besluiten worden genomen om op korte termijn niet onder de inspectienorm
te komen. Vandaar dat ons schoolbestuur samen met circa 230 schoolbesturen, juridisch
begeleid door advocatenkantoor Stibbe en gecoördineerd vanuit de PO-Raad, gezamenlijk
bezwaar hebben gemaakt tegen de beschikkingen voor de laatste vijf maanden van 2022. Dit
bezwaar is op 30 november 2022 door de minister ongegrond verklaard. De financiële belangen
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en de relevante juridische vragen naar aanleiding van de beslissing op bezwaar van de minister
zijn het volgens ons waard om de kwestie aan de bestuursrechter voor te leggen. Daarom heeft
Flores Onderwijs besloten om gezamenlijk met ruim 220 schoolbesturen een beroep bij de
rechtbank Midden-Nederland in te stellen tegen de beslissing op bezwaar van de minister. Op het
moment van dit schrijven loopt deze beroepsprocedure, de verwachting is nu dat er voor het
einde van het boekjaar 2023 een uitspraak volgt.

Als we kijken naar de toekomst verwachten we een toenemende verkrapping van de bekostiging.
Dit betekent dat er steeds een afweging gemaakt moet worden of middelen doelmatig worden
ingezet. Zowel op school, als op stichtingsniveau. Dit wordt gevolgd door de begrotingscyclus. In
de exploitatie zien we nu al veel druk ontstaan op de materiële instandhouding. Veel van onze
scholen zitten in oudere gebouwen. Dit betekent dat er veel geld aan onderhoud besteed moet
worden. Juist in deze tak is de inflatie hoog, waardoor het planmatig onderhoud aanmerkelijk
duurder wordt. Ook heeft de energiecrisis impact op de scholen. De leverancier van onze energie
is failliet en we zijn in afwachting of de collectiviteit wordt overgenomen. Het zal tijd kosten
voordat alle scholen in een energieneutraal gebouw zitten. Ondanks dat het IHP is ingezet, is nog
veel onderhoud nodig. Hierbij is de ontwikkeling op het gebied van ventilatie (SUVIS) van invloed.
Maar ook verduurzaming. Beide zullen grote financiële consequenties hebben. Ook dit hebben
we meegenomen in de risico inventarisatie.

In 2023 gaat de bekostigingssystematiek veranderen. Buiten de extreme impact van het
wegvallen van de vordering, zullen de overige aspecten van de nieuwe bekostiging voor de
stichting als geheel beperkte financiële impact hebben. Namelijk €200.000. Maar de verschillen
per school zijn wel groot. De verandering wordt geleidelijk in vier jaar tijd doorgevoerd. Hierdoor
kan dan ons uitgangspunt ‘alle scholen duurzaam vitaal’ blijven doorgaan. Daarnaast zien we dat
veel verzekeringen duurder worden. Bij een wijziging of verandering in wet-en-regelgeving, zien
we onze administratieve lasten toenemen. Ook het voldoen aan de Europese
aanbestedingswetgeving en de AVG is kostbaar en vraagt veel personele-inzet. De komst van
steeds meer geoormerkte gelden en subsidies brengt ook een grotere verantwoordingslast. Ook
moeten we investeren in cybersecurity, dat brengt extra kosten met zich.

Ook op balansniveau zijn er voor de toekomst onzekerheden. Het wegvallen van de vordering
betreft natuurlijk een balanspositie, maar daarnaast staat er ook een nieuwe
onderhoudsmethode op stapel. Feitelijk zijn er twee keuzes, namelijk een voorziening vormen
voor toekomstig groot onderhoud die gebaseerd is op de componentenmethode of de uitgaven
voor groot onderhoud direct activeren en op jaarbasis afschrijven. Het voordeel van direct
activeren is dat je niet direct geld beschikbaar hoeft te hebben. Maar door te activeren ontstaat
er een afschrijvingslast. Eigenlijk zou je dan alle eerdere investeringen in onderhoud ook om
moeten zetten in afschrijvingen en dan zou de situatie voor scholen er minder rooskleurig
uitzien. Doordat per verslagjaar 2024 de egalisatiemethode voor de onderhoudsvoorziening niet
meer is toegestaan, maar slechts de componentenmethode is geoorloofd, kan dit wel tot een
verdubbeling van de voorziening leiden. Dit geld heb je eigenlijk nooit allemaal nodig, maar moet
je wel als zodanig voorzien en kan dus niet naar het onderwijs toe. Dit is als het ware ‘dood
kapitaal’ op de balans. Echter dit geld telt wel weer mee in de balanspositie waardoor we ‘een
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flink vermogen’ lijken te hebben, indien er gekozen wordt voor een voorziening. In 2023 gaan we
aan de hand van een nieuwe gebouwschouw van alle scholen uitrekenen wat het financiële effect
gaat zijn. Dit leidt tot de volgende te verwachten balansposities. (alle bedragen zijn in euro’s)

We verwachten beperkte resultaten. Indien in een jaar een negatief resultaat wordt behaald dan
wordt dat grotendeels aan het eigen vermogen onttrokken. Een klein deel komt ten laste van de
bestemmingsreserve. We zetten ons eigen vermogen in zoals beschreven, onder de
bestemmingsreserves. Hierdoor zullen de opgebouwde reserves ten gunste komen aan het
onderwijs. En daarom in de loop van de tijd minder groot worden. Hierdoor wordt het minimale
buffervermogen vanuit de risicoanalyse altijd in acht genomen.

Toelichting op de meerjarenbalans
Voor het jaar 2022 is bepaald dat er drie bestemmingsreserves nodig zijn. Namelijk: ‘borgen van
minimale onderwijskwaliteit’. ‘Huisvesting en SUVIS’. En als laatste de bestemmingsreserve
‘kansengelijkheid’. Op de balans is ook het wegvallen van de ‘vordering’ verwerkt. Hierdoor maakt
het eigen vermogen een duik. Het resterende bedrag van de NPO-gelden dat over langere
periode uitgegeven mag worden, is ook in een bestemmingsreserve ondergebracht. Dit zal
conform de NPO-plannen ook ingezet worden. Dus tot het jaar 2025 is dit in een hogere
vermogenspositie terug te zien

Wordt er een methode gewijzigd voor onderhoudsvoorziening? Dan kan dit leiden tot een grote
voorziening voor ‘onderhoud’ op de balans. Er wordt in de planperiode geen doordecentralisatie
van ‘huisvesting’ voorzien. De ‘private reserve’ voor de internationale school zal op hetzelfde
niveau blijven. Dit komt doordat we daar geen grote krimp of groei voorspellen.
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Kasstroomoverzicht (alle bedragen zijn in euro’s)

3.8.4 Kengetallen

Hieronder zie je de bijbehorende kengetallen van het meerjarenperspectief:
(met wegvallen vordering)

Overzicht
financiële
kengetallen

2022 2023 2024 2025 2026 2027 signaleringswaarde
onderwijsinspectie

Huisvestingsratio 7% 8% 8% 8% 8% 8% groter dan 10%

Liquiditeit 1,86 1,92 1,95 2,31 2,19 2,27 kleiner dan 0,75

Rentabiliteit 0,04 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 kleiner dan -0,10

Solvabiliteit 0,59 0,61 0,61 0,62 0,63 0.64 kleiner dan 0,30

Weerstands-
vermogen

0,15 0,16 0,17 0,18 0,18 0,18 kleiner dan 0,05

Als we iets vooruitlopen op de coulanceregeling, staan hieronder ook al de set kpi’s. Dit zonder
het wegvallen van de ‘vordering’. Het wegvallen van de ‘vordering’ zorgt ervoor dat het eigen
vermogen daalt. Daarom is het verschil vooral terug te zien in de kpi’s ‘rentabiliteit’ en
‘weerstandsvermogen’. Zoals het er nu naar uitziet, kunnen we het wegvallen van de ‘vordering’
opvangen. En dit zelfs zonder door de signaleringswaarde van de Onderwijsinspectie te zakken.
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Zonder wegvallen vordering:

Overzicht
financiële
kengetallen

2022 2023 2024 2025 2026 2027 signaleringswaarde
onderwijsinspectie

Huisvestingsratio 7% 8% 8% 8% 8% 8% groter dan 10%

Liquiditeit 2,10 2,14 2,16 2,20 2,27 2,44 kleiner dan 0,75

Rentabiliteit 0,04 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 kleiner dan -0,10

Solvabiliteit 0,63 0,65 0,65 0,65 0,65 0.67 kleiner dan 0,30

Weerstands-
vermogen

0,19 0,20 0,22 0,22 0,22 0,22 kleiner dan 0,05

Toelichting op de meerjarenkengetallen:
In de set kengetallen met het wegvallen van de vordering is te zien dat in het jaar dat de
vordering wegvalt, de rentabiliteit eenmalig sterk afneemt. Deze blijft nog wel boven de
ondergrens van de onderwijsinspectie. Dezelfde daling is bij solvabiliteit terug te zien. Dit is een
uitzonderlijke en eenmalige situatie. Daarbuiten komt namelijk geen van de financiële
kengetallen over de grenswaarde van de onderwijsinspectie. Wel is duidelijk dat de grenswaarde
dichterbij komt dan voorheen. Dit is het gevolg van een bewuste keuze. Namelijk om een
verantwoorde vermogensbuffer aan te houden volgens de risicoanalyse. Het extra vermogen zal
volgens het strategisch beleidsplan ingezet worden voor het onderwijs. De impact van de
onderhoudsvoorziening of direct activeren is momenteel nog niet meegenomen maar dat zal ook
een groot effect op het vermogen hebben. Via de planning-en-controlcyclus bewaken we de
kengetallen en deze worden per trimester gerapporteerd

3.9 Risicoparagraaf

We hebben een aantal zogeheten ‘instrumenten’ om de risico’s, en de beheersing daarvan, voor
onze organisatie zoveel mogelijk te beperken. Waaronder:
● Meerjarige strategiebepaling op het niveau van de stichting. Dit is vertaald naar een

jaarlijks implementatieplan en een schoolplan op schoolniveau.
● Een governancestructuur waarbinnen:

o De belangrijkste onderwerpen op het gebied van onderwijs, personeel, huisvesting
en financiën worden besproken met alle schoolleiders. Maar ook met de
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad, de commissie bedrijfsvoering, de
auditcommissie van de raad van toezicht en de raad van toezicht zelf.

o De vergaderplanning met bijbehorende deelnemers staat vast in de
planning-en-controlcyclus.

● Vastlegging van de administratieve organisatie en interne processen in een handboek
Financiën en Personeelszaken. Continu passen we dit aan door bespreking in relevante
overleggremia.

● Een uitgebreide planning-en-controlcyclus. Deze bestaat onder andere uit:
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o Meerjarige leerlingenprognoses per school.
o Meerjarige begrotingen per school/kostenplaats waarbij scenario’s en de

belangrijkste risico’s worden benoemd. Daarbij wordt de integrale
verantwoordelijkheid voor een belangrijk deel bij de betreffende budgethouder
gelegd. De budgethouder schrijft een toelichting op zijn/haar begroting.

o Periodieke verantwoording door de directeuren over de onderwijskundige, personele
en financiële ontwikkelingen.

o Het jaarverslag
● Iedere periode wordt ook gekeken naar de meerjarige financiële (balans)positie. Maar ook

naar het aan te houden weerstandsvermogen voor het opvangen van risico’s.

Er is altijd een aanleiding en doel voor het uitvoeren van een risicoanalyse. Bij ons is dit het
volgende:
● Een belangrijke gronddoelstelling van een organisatie is het borgen van financiële

continuïteit. Het gaat hierbij om de vraag of de organisatie op korte en langere termijn aan
haar financiële verplichtingen kan voldoen.

● Om aan deze doelstelling te kunnen voldoen, is het noodzakelijk om over voldoende
vermogen te beschikken. Zo kunnen we de aanwezige (financiële) risico’s afdekken.

● Het is van belang om inzicht te krijgen in het financiële risico. Aangezien we de vraag over
‘hoeveel (buffer-)vermogen noodzakelijk is’ moeten beantwoorden.

● Bestuurders- en toezichtsorganen zijn verantwoordelijk voor het opstellen van dergelijke
risicoanalyses.

Bij risico’s gaat het om gebeurtenissen die:
1. Niet voorzien kunnen worden.
2. Niet beheersbaar zijn.

Zijn er gebeurtenissen die wel voorzien kunnen worden en beheersbaar zijn? En waarop we dus
kunnen anticiperen? Dan vormen deze gebeurtenissen geen risico.
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3.10 Risicoprofiel

De voornaamste onvoorziene financiële risico’s bij ons, Flores Onderwijs, zijn:

Nr. Omschrijving Kans Gevolg
min.

Gevolg
max.

1 Onvoorziene en onbeheersbare leerlingfluctuatie 10% € 50.000 € 150.000

2 Onvoorziene en onbeheersbare leerlingfluctuatie - COA 50% € 50.000 € 150.000

3 Financiële gevolgen van beëindiging arbeidsrelatie ter
voorkoming van een geschil of om een bestaand geschil
op te lossen (oa arbeidsconflicten)

50% € 150.000 € 300.000

4 Instabiliteit in bekostiging 30% € 750.000 € 1.000.000

5 Onvolledige indexatie van bekostiging 90% € 500.000 € 750.000

6 Hoger dan begrote kosten voor ziekte en vervanging 50% € 300.000 € 500.000

7 Arbeidsmarktschaarste, hoger dan begrote lasten door
het moeilijk vervullen van vacatureruimte

50% € 150.000 € 300.000

8 Restrisico’s 50% € 150.000 € 300.000

9 Uitvoeringsrisico’s in de bedrijfsvoering (vaste voet) 100% € 750.000 € 1.000.000

Via Monte-Carlosimulatietechniek hebben we 10.000 simulaties uitgevoerd met een wisselende
set startwaarden. Dit om het geïnventariseerde risicoprofiel door te kunnen rekenen naar een
benodigde hoogte van het aan te houden buffervermogen. Wat betekent dit concreet? Het
financiële risico wordt 10.000 keer doorberekend. Steeds met wisselende waarden voor ‘de kans’
en ‘financieel gevolg’ per risico. En dit binnen de gestelde grenzen. In de grafiek hieronder zie je
welk vermogen nodig is om bij ons met een bepaalde zekerheid de risico’s financieel af te
dekken.
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3.10.1 Risicoanalyse

Door het uitvoeren van de risicoscan hebben we inzicht gekregen op de belangrijkste financiële
risico’s. Maar ook op de (aanwezige) beheersmaatregelen, de werking van de
beheersmaatregelen en de netto risico's. Hiervoor is de vorming van een buffervermogen
belangrijk. De risicosimulatie heeft bepaald dat op basis van de huidige omgevingsfactoren en de
huidige gehanteerde begrotingsuitgangspunten, het toereikend is om het financiële risicoprofiel
af te kunnen dekken. Dit met een gewenste zekerheid van 90%. Een buffervermogen van
€3.076.000. 5,0% van de jaarbaten, niveau 2019.

In de grafiek wordt het berekende benodigde buffervermogen vergeleken met:
1. Het beschikbaar eigen vermogen op statusdatum. Dit is inclusief bestemmingsreserves,

ultimo 2019. Hierbij is ook inzichtelijk hoeveel (totaal) eigen vermogen op balansdatum
beschikbaar is. Dit bekijken we vanuit de minimale solvabiliteitseis vanuit het financieel
continuïteitstoezicht van de Inspectie van het Onderwijs.

2. Het nettowerkkapitaal op statusdatum, ultimo 2019. Dit is de ‘aanwezige
liquiditeitspositie’. Rekening houdend met de kortlopende schulden en de kortlopende
vorderingen.

3.10.2 Frauderisicoanalyse

In het jaar 2018 vond een frauderisicoanalyse plaats. Dit is een analyse van frauderisicofactoren
en de beheersing daarvan. Deze is van toepassing op de organisatie. Het is de primaire taak en
verantwoordelijkheid van het bestuur van de stichting om fraude en onjuistheden te voorkomen.
Maar ook ontdekken. Ook moet de raad van toezicht erop toezien dat het frauderisico beheerst
wordt. Maar ook de controlesystemen van de organisatie. Fraude wordt ook in de rapportage van
2018 als het volgende gedefinieerd: “een opzettelijke handeling door een of meer leden van het
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management, met governance belaste personen, werknemers of derden, waarbij gebruik wordt
gemaakt van misleiding teneinde een onrechtmatig of onwettig voordeel te verkrijgen”.

In de frauderapportage wordt het frauderisico benaderd vanuit twee dimensies. Namelijk:
1. Het risico van onrechtmatige onttrekkingen van geld en/of goederen aan de organisatie.
2. Het risico van afwijkingen in de (financiële) verslaglegging met een frauduleus doel.

Ten eerste is te zien dat bedrijfsvoering sterk in ontwikkeling is geweest. Met name wordt dit
veroorzaakt door ‘insourcing van processen’. Zoals administratie en personeelsadministratie. Dat
komt door de behoefte om als organisatie meer ‘in control’ te komen. Dat is een positieve
ontwikkeling. Werkwijzen zijn aangepast. En volgens de accountant voldoen de processen aan de
norm. Met uitzondering van het proces van de betalingsorganisatie. Maar dit proces hebben we
verbeterd door de hantering van het nieuwe bankenbeleid. Daarnaast moeten we aandacht
schenken aan het ‘borgen’ en ‘vastleggen’ van processen. Inmiddels is voor de administratieve
organisatie een handboek op zowel financieel- als personeelsgebied opgesteld.

Er is een zichtbare verbetering geboekt op het gebied van ‘inkoop’ en ‘Europese aanbesteding’.
Op dit moment zijn er verschillende Europese aanbestedingen gedaan op veel gebieden. Door de
formele fusie van Flores Onderwijs is de aanbestedingsdrempel eerder bereikt. Afgelopen jaar
hebben we meerdere aanbestedingen gedaan. Zoals de schoonmaak en de
bedrijfsgezondheidsdienst. Het grootste deel van deze Europese aanbestedingen is uitbesteed
aan een expertisepartner. Dit om ook de administratieve lasten voor onze organisatie te
beperken. Aandacht voor bankzaken is belangrijk. Dat blijkt zowel uit de managementletter, als
uit de frauderisicoanalyse. In 2020 is een nieuw bankenbeleid opgesteld en goedgekeurd door de
raad van toezicht. Wij, Flores Onderwijs, zijn toen overgegaan naar een nieuwe huisbankier. Door
hen wordt op een overzichtelijke manier alle (school)rekeningen beheerd. Maar ook de
bijbehorende autorisaties. Ook maakt het bankenbeleid onderscheid tussen private en publieke
gelden. Steeds meer worden deze rekeningen samen met de beheerders geprivatiseerd.
Behoudens soortgelijke rekeningen van de onderwijsachterstandsscholen.

3.11 WNT- verantwoording 2022

Zoals je ziet in de jaarrekening hebben we bij Flores Onderwijs geen vergoedingen die buiten de
‘Wet Normering Topinkomens’ vallen. De raad van toezicht controleert jaarlijks de vergoedingen
van de bestuurders. Dit doet de raad van toezicht in relatie tot de complexiteitspunten. Conform
het onderhandelingsakkoord Cao Bestuurders Funderend Onderwijs 2022 ontvangen beide
bestuurders een algemene verhoging van het huidige salaris met 3% met ingang van 1 januari
2022. De bezoldiging van de raad van toezicht is per lid met €1.500 gestegen. Op basis van
analyse van de hoeveelheid bestede tijd door de raad van toezicht en een externe toetsing
daarvan. Goed om te vermelden dat de verhoging ruim binnen de WNT-norm is gebleven. En is
geëffectueerd eind 2022.
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Bijlage 1

Jaarverslag raad van toezicht
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1. Inleiding

De raad van toezicht van Flores Onderwijs is intern toezichthouder. In die rol houdt hij toezicht
op de gang van zaken binnen de stichting, haar organisatie en haar scholen. Voor het bestuur is
de raad ook klankbord en sparringpartner. De raad houdt toezicht op het beleid en uitvoering
daarvan. Voor al deze taken is de Code Goed Bestuur PO het uitgangspunt.

Ook in 2022 was Covid-19 nog een belangrijke factor in het samenkomen. Er zijn daardoor nog
veel vergaderingen digitaal gehouden. Zeker in de eerste helft van 2022. In 2022 heeft de raad
nog wel enkele scholen kunnen bezoeken. De scholen waar de raad in 2022 is geweest, zijn: De
Heijenoordschool, De Monchyschool en de Binnenstad.
In 2023 worden de schoolbezoeken weer opgepakt.

2. Organisatie

In de strategie en het jaarplan zijn plannen en doelen opgenomen. De raad van toezicht toetst of
deze ook daadwerkelijk zijn gerealiseerd. Jaarlijks worden met het college van bestuur
resultaatafspraken gemaakt. Deze resultaatafspraken richten zich op twee aspecten. Om te
beginnen de reguliere zaken die elk jaar aan de orde zijn. Daarnaast zijn er specifieke zaken die
voor dat jaar gelden. Er zijn drie commissies die inhoudelijk inzoomen op specifieke thema’s. De
opbrengsten van deze vergaderingen brengen de commissies in tijdens de reguliere
vergaderingen van de raad. De drie commissies zijn:

● Remuneratiecommissie: werkgeverschap, bestuurders- en governance- vraagstukken;
● Auditcommissie: financiën en huisvesting;
● Commissie Onderwijs en Kwaliteit: onderwijskwaliteit, onderwijsopbrengsten en

kwaliteitscyclus.

De raad van toezicht heeft een integrale verantwoordelijkheid. Dat betekent dat de leden
gezamenlijk verantwoordelijk zijn. Verder is elk lid van de raad van toezicht ook lid van een of
meer commissies van de raad van toezicht.

64



3. Governance

De raad van toezicht onderschrijft en handelt vanuit de inhoud van de Code Goed Bestuur zoals
opgesteld door de PO Raad. De raad heeft de governanceafspraken vastgelegd in de volgende
documenten:

● Statuten;
● Bestuursreglement;
● Reglementen van de raad;
● Toezichtkader.

De statuten en reglementen zijn in lijn met de herziene Code Goed Bestuur zoals die per 1
januari 2021 geldt. En met de Wet bestuur en toezicht die op 1 juli 2021 in werking is getreden.

Bij de samenstelling van de raad is rekening gehouden met spreiding van competenties op het
gebied van bestuur, onderwijs en kwaliteitszorg, HRM, ICT, financiën en risicomanagement. Ook
de portefeuille Identiteit is belegd. De leden van de raad van toezicht verrichten geen
werkzaamheden die strijdig zijn met de belangen van Flores Onderwijs of die leiden tot
belangenverstrengeling. Hetzelfde geldt voor (neven)functies. De werkzaamheden mogen ook
niet in strijd zijn met de bepalingen die zijn opgenomen in de Code Goed Bestuur.

4. Bezoldiging

De raad van toezicht wordt bezoldigd volgens de richtlijnen van de Vereniging van
Toezichthouders in Onderwijsinstellingen (VTOI). In 2022 heeft de raad besloten de bezoldiging te
verhogen. Aan dat besluit ligt de veranderde, fors toegenomen tijdsbesteding bij de leden ten
grondslag. Enerzijds door de samenvoeging van De Basis en Fluvius. Anderzijds vraagt ook de
professionalisering van de raad, de toegenomen commissievergaderingen en andere overleggen
en de betrokkenheid bij de veranderingen in de organisatie extra tijd.

De raad heeft als basis voor het besluit eerst advies gevraagd aan de bestuurssecretaris. De
bestuurssecretaris heeft een overzicht opgesteld van de geldende wet- en regelgeving. Ook heeft
de bestuurssecretaris een overzicht opgesteld van de bezoldiging van raden van toezicht in de
regio en bij vergelijkbare stichtingen. De raad heeft daarna gesproken met het bestuur over het
voornemen de bezoldiging te verhogen. Na de gesprekken en het gevraagde advies heeft de raad
ook BDO Accountants & Adviseurs gevraagd om een advies uit te brengen over de bezoldiging.
Dit advies is gevraagd in relatie tot de tijdsinvestering van de raad en de bezoldigingen bij andere
besturen. Mede op basis van het advies van BDO heeft de raad op 2 december 2022 besloten om
de bezoldiging over 2022 te verhogen.

De voorzitter heeft het besluit van de raad ook besproken met de voorzitter van de
Gemeenschappelijke medezeggenschapsraad.

5. Samenstelling raad van toezicht en rooster van aftreden
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De samenstelling en nevenfuncties van de raad van toezicht zien er als volgt uit:

Peter van Dongen:
Voorzitter raad van toezicht, portefeuille Identiteit, tevens lid
remuneratiecommissie
Benoemd: 1-1-2017 tot 1-1-2025 (laatste termijn).

Nevenfuncties: Voorzitter raad van toezicht Veluwse Onderwijsgroep Apeldoorn

Han Dankaart:
Lid raad van toezicht, portefeuille financiën, vastgoed en bedrijfsvoering,
tevens voorzitter auditcommissie
Benoemd: 1-4-2018 tot 1-4-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Manager bedrijfsvoering en strategie Gemeente Doetinchem
Vice-voorzitter raad van toezicht SSH Arnhem & Nijmegen

Flip Juch:

Lid raad van toezicht, portefeuille financiën, lid auditcommissie
Benoemd: 1-8-2019 tot 1-8-2023, herbenoembaar

Nevenfuncties: Directievoorzitter Samenwerking Glasverzekering NV
Voorzitter bestuur Stichting Vrijheidstheater Achterhoek
Ambassadeur Nederlandse Uitdaging

Ellen Kruize:

Vicevoorzitter raad van toezicht, portefeuille onderwijs en HRM, voorzitter
remuneratiecommissie en lid commissie onderwijs en kwaliteit
Benoemd: 1-4-2018 tot 1-4-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Voorzitter college van bestuur VariO Onderwijsgroep
Voorzitter raad van toezicht MBO Amersfoort
Lid Raad van Advies Deltion College Zwolle

IngeborgWessels:

Lid raad van toezicht, portefeuille juridisch en HRM, voorzitter commissie
onderwijs en kwaliteit
Benoemd: 1-5-2018 tot 1-5-2026 (laatste termijn)

Nevenfuncties: Director marketing and communications, HAN
Lid raad van toezicht Grafisch Lyceum Rotterdam

Het rooster van aftreden ziet er als volgt uit:
Peter van Dongen 1-1-2025 niet herbenoembaar
Han Dankaart 1-4-2026 niet herbenoembaar
Flip Juch 1-8-2023 herbenoembaar
Ellen Kruize 1-4-2026 niet herbenoembaar
Ingeborg Wessels 1-5-2026 niet herbenoembaar
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6. Werkzaamheden

De raad van toezicht vergaderde in 2022 in totaal zes keer. Op 24 mei 2022 vond onze jaarlijkse
zelfevaluatie plaats (in een separate vergadering). Verder waren er de vergaderingen van de
genoemde commissies. In april en november 2022 is er overleg geweest met de
Gemeenschappelijk Medezeggenschapsraad (GMR) van Flores Onderwijs. De andere bijeenkomst
is in verband met corona komen te vervallen. Onze voorzitter heeft in het afgelopen jaar
regelmatig overleg gehad met het college van bestuur en de bestuurssecretaris.

De raad van toezicht heeft in 2021 op hoofdlijnen de volgende onderwerpen op de agenda
gehad:

● Verlenging van het strategisch beleidsplan 2020-2025 (2 jaar)
● Integraal huisvestingsplan
● Leiderschap in de context van de Expeditie (presentatie onderzoeksresultaten onder

externe begeleiding)
● Adviezen auditcommissie inzake financiële documenten (zelfevaluatie raad van toezicht)
● Kaderbrief 2023
● Vaststelling Jaarrekening 2021 en jaarverslag 2021
● Exploitatieoverzichten per kwartaal
● Goedkeuring begroting 2023
● Managementletter accountant
● Samenwerking met Delta met de scholen De Piramide en de Horizon
● AVG
● Covid-19
● Ventilatie
● De herbenoeming van drie van de leden van de raad
● De bezoldiging van de raad
● De benoeming van de nieuwe bestuurder en het vertrek van Yvonne Visser

Veel van deze onderwerpen zijn voordien besproken in één van de onderstaande commissies.

Remuneratiecommissie

De remuneratiecommissie maakt jaarlijks planningsafspraken met de leden van het college van
bestuur. Ook heeft ze met hen gesprekken en evaluatiegesprekken over de behaalde resultaten.
In deze commissie worden ook de bezoldiging en de declaraties van het bestuur besproken.
Uitgaande van de CAO zijn daar in 2022 geen bijzonderheden in geweest. De bezoldiging is in lijn
met de WNT. De planningsafspraken zijn gemaakt met beide leden van het college van bestuur.
Daarbij zijn de beoogde resultaten voor het schooljaar besproken. Ook heeft de commissie
gesproken over de ambities en persoonlijke ontwikkeling van de beide CvB-leden. In juli 2022
heeft de commissie een evaluatiegesprek gevoerd met beide bestuurders. Daarin heeft de
commissie de resultaten van het afgelopen jaar besproken. Hiervan is verslag gemaakt. Beide
bestuurders hebben in dat gesprek ook hun gewenste resultaten voor het schooljaar 2022-2023
geformuleerd. Ook deze zijn in het gespreksverslag vastgelegd.
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De remuneratiecommissie heeft zich dit jaar ook beziggehouden met het zoeken van een nieuwe
bestuurder. En heeft na het sollicitatietraject Ina Vogelzangs voorgedragen aan de voltallige raad
als nieuwe bestuurder. Ina Vogelzangs is daarna door de raad benoemd als nieuwe bestuurder
met ingang van 1 januari 2023.

Auditcommissie

In de auditcommissie worden alle stukken besproken die met financiën, interne risicobeheersing
en huisvesting te maken hebben. Het gaat om: de begroting, de jaarrekening, periodieke
managementrapportages, overleg met de accountant en het accountantsverslag. Ook de
managementletter van de accountant, het treasurybeleid en huisvestingsvraagstukken worden
besproken. Mede op basis van de adviezen van de Auditcommissie zijn in 2022 door de raad van
toezicht het jaarverslag 2021, de jaarrekening 2021, de kaderbrief 2023 en de begroting 2023
goedgekeurd.
Gezien de bijzondere internationale ontwikkelingen in de markt van aanvoer van grondstoffen
van eind 2021 naar begin 2022 is er specifiek op aangeven van de auditcommissie tweemaal
stilgestaan bij de verwachte impact van prijzen en leveringen.
Aan de hand van een daartoe opgestelde notitie is in februari en oktober 2022 gericht
per onderwerp vragenderwijs stilgestaan bij aspecten als risico’s, noodzakelijke
maatregelen voor de continuïteit van bedrijfsvoering, bijstuurmogelijkheden, inkoop-
en aanbestedingsbeleid terzake en doelmatigheid en rechtmatigheid. Het betrof hier de
middelen variërend van ICT-middelen, bouwkosten, energiekosten, leermiddelen alsook
de ontwikkelingen in de arbeidsmarkt en verwachtingen met betrekking tot indexering
vanuit de Rijksoverheid.

Daarnaast vormde in de auditcommissie gedurende 2022 nog apart punt van aandacht
de monitoring en doelmatige besteding en rechtmatige verantwoording van de tijdelijke
subsidiegelden voor NPO en arbeidsmarkttoelage. In overleg met de accountant is
gevraagd naar het presteren van Flores Onderwijs hierop in relatie tot andere
onderwijsstichtingen en is het bestuur bevraagd op aanwending en werking hiervan. Bij de
bespreking van de kadernota en de begroting 2023 is apart stilgestaan bij de benutting van
expertises en ervaringen binnen DLK’s om tot meerjarig, duurzaam sluitende begrotingen op
schoolniveau te komen. Daarnaast is het in 2024 benchmarken van de omvang van de
bovenschoolse afdracht voor ondersteunende stafactiviteiten geagendeerd.

Commissie onderwijs en kwaliteit

In deze commissie wordt aandacht besteed aan de kwaliteit van het onderwijs. In 2022 is
gesproken over ambities van de stichting Flores op het gebied van kwaliteit, de ambities per
school, de ontwikkeling van de prestaties of opbrengsten in de loop van de jaren en de prestaties
van scholen vergeleken met vergelijkbare scholen. Met name is gekeken naar lezen, taal, rekenen
en sociale veiligheid. Scholen voegen ook eigen ambities toe en ook deze zijn besproken. Daarbij
heeft de commissie extra aandacht besteed aan de scholen die goed of juist minder goed hebben
gepresteerd; onder andere de Witte Vlinder heeft daarbij extra aandacht gekregen. Ook is
gesproken over leren en onderwijskwaliteit tijdens de coronacrisis, de eventuele achterstanden
ontstaan in deze periode en wat te doen om kinderen na corona weer op school te laten leren

68



rekening houdend met deze periode en de effecten op opbrengsten. In de
commissievergaderingen is besproken over de interventies die zijn gedaan om de
onderwijskwaliteit te verbeteren en welke daarvan een positieve invloed hebben gehad op de
opbrengsten van de school. Ook heeft de commissie aandacht besteed aan de wijze waarop het
bestuur de onderwijskwaliteit monitort. Hoofdonderwerpen voor de commissie waren dit jaar de
voortgang van de Professionele LeerGemeenschappen (PLG) en Directeuren Leerkring (DLK) en in
het bijzonder het verband tussen het werken in deze leergemeenschappen en de
leeropbrengsten van de leerlingen, de monitoring van de kwaliteit van onderwijs bij Stichting
Flores Onderwijs, de zorgscholen en de controlfunctie van het bestuur en de ondersteunende
staf.

7. Doelmatigheid

De raad van toezicht toetst de relatie tussen de ingezette middelen en de (onderwijs)
opbrengsten. Onderwijs wordt als doelmatig beschouwd als de doelen tegen zo laag mogelijke
kosten worden gehaald. Of als de ingezette middelen tot zo hoog mogelijke prestaties leiden. De
raad van toezicht realiseert zich dat een relatie tussen de inspanningen en de middelen niet
eenvoudig is aan te tonen. Dit geldt ook voor onderwijskwaliteit en de onderwijsopbrengsten. De
raad van toezicht geeft invulling aan de toetsing op de doelmatigheid door:

1. periodieke gesprekken met de bestuurders;
2. ten minste tweemaal per jaar een gesprek met een of meer schooldirecties en de

gemeenschappelijke medezeggenschapsraad;
3. de financiële meerjarenbegroting en achterliggende onderbouwingen jaarlijks te

beoordelen en de jaarlijkse begroting goed te keuren;
4. de financiële performance (uitputting versus begroting) te monitoren aan de hand van

door het bestuur aangeleverde tussentijdse sturingsinformatie;
5. jaarlijks kennisnemen van het externe financiële benchmarkonderzoek van Vensters en

de analyse van de bestuurder van deze benchmark bespreken;
6. de uitkomsten van de interne audits en testen op de onderwijskwaliteit te beoordelen;
7. monitoring op de realisatie van de in het jaarplan vastgelegde prestatie-indicatoren;
8. kennis te nemen van de enquêtes die worden uitgezet onder de leerlingen en het

personeel;
9. het beoordelen van rapportages van de Inspectie van het Onderwijs over de

onderwijskwaliteit en daarin afgesproken (verbeter) maatregelen;
10. werkbezoeken op de verschillende schoollocaties te organiseren;
11. bevindingen en rapportages van de controlerend accountant te beoordelen

12. vraagstelling aan controlerend accountant en organisatie hoe vergelijkbare
onderwijsorganisaties op onderwerpen presteren en werkzaamheden organiseren.

De raad van toezicht is van mening dat de onderwijsmiddelen doelmatig worden ingezet. Dat
oordeel onderbouwen wij door:

1. positieve feedback over de onderwijskwaliteit van ouders, kinderen en toezichthouders;
2. verbetering van de onderwijskwaliteit op de scholen en een toename van scholen met het

predicaat Excellent;
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3. de beleidsrijke meerjarenbegroting;
4. toereikende financiële positie op basis van signaleringswaardes Inspectie van het

Onderwijs.

8. Contact met de organisatie

Medezeggenschap

Een vertegenwoordiging van de raad van toezicht heeft in principe twee keer per jaar overleg met
de gemeenschappelijke medezeggenschapsraad (GMR). In 2022 heeft dat overleg tweemaal
plaatsgevonden. De andere bijeenkomst is in verband met de corona maatregelen komen te
vervallen. Met de GMR is afgesproken dat leden van de GMR bij de auditcommissie en de
commissie O&K gaan aansluiten. Zij sluiten aan bij onderwerpen die beide organen aangaan.
Hiermee lopen we vooruit op wijzigingen in wetgeving (de Wms). Zodra de wijzigingen zijn
ingevoerd zal de GMR namelijk instemming moeten verlenen op de meerjarenbegroting. Met de
samenwerking lopen we vooruit op veranderingen in het proces van begroten.

De GMR heeft dit jaar twee auditcommissievergaderingen bijgewoond. Daarin zijn de
jaarrekening en de begroting met de GMR voorbesproken. Voor de commissie O&K is deze
manier van werken nog niet ingericht. Daaraan wordt in 2023 aandacht besteed.

Afgesproken is dat één overleg met de GMR anders wordt ingericht. Bij dat overleg worden
andere partijen uit Arnhem betrokken. Daarbij kan worden gedacht aan de wethouder onderwijs,
ouders uit de wijk of bijvoorbeeld de kinderopvang. Elk jaar worden er gesprekken gevoerd aan
de hand van één thema. In 2022 hebben we twee van die bijeenkomsten gehouden. De ene
‘Innoveren van onderwijs’ is doorgeschoven uit 2021. De programmaleiders van stichting CLC
Arnhem en stichting PAS hebben ons meegenomen in wat zij elke dag doen om het onderwijs te
innoveren. Het tweede overleg stond in het teken van ‘Kansengelijkheid’. Daar zijn het
pedagogisch, het sociologisch en maatschappelijk perspectief vanuit de schoolomgeving met de
raad, de GMR, de wethouder onderwijs en samenwerkpartners besproken. De raad kijkt terug op
geslaagde bijeenkomsten.

Scholenbezoek

De raad van toezicht streeft ernaar om jaarlijks een aantal scholen te bezoeken. Voor 2022 was
de raad van plan om de schoolbezoeken te combineren met de vergaderingen. Dat betekent dat
de vergaderingen op een school zouden plaatsvinden. Na die vergadering zouden wij dan in
gesprek kunnen met de directeur en de leden van het team. In verband met Covid-19 heeft de
raad afgezien van schoolbezoeken in de eerste helft van 2022 om de scholen niet extra te
belasten. In de tweede helft van het jaar zijn De Heijenoordschool, De Monchyschool en de
Binnenstad bezocht.
In 2023 worden de schoolbezoeken weer opgepakt.
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9. Zelfevaluatie

Jaarlijks evalueert de raad van toezicht zijn functioneren. Elke vier jaar met externe begeleiding.
In 2022 heeft de zelfevaluatie weer onder externe begeleiding plaatsgevonden.

De conclusie van de zelfevaluatie is dat de raad van toezicht van Flores goed functioneert en een
goede relatie met het college van bestuur onderhoudt. Dat blijkt uit de positieve gemiddelde
scores op de vragen in de RvT-reflector (van zowel de rvt als de bestuurders). Ook blijkt dat uit de
specifieke positieve scores op de vragen naar het rolbewust optreden van de raad van toezicht,
de uitoefening van de toezicht- en werkgeversrol, de interne organisatie, de
informatievoorziening en het gedrag. De leden van de raad en de bestuurders constateren dat
zich de laatste jaren een positieve ontwikkeling heeft voorgedaan.

Er zijn ook aandachtspunten voor de raad uit de zelfevaluatie gekomen. Zo komt de netwerkrol
van de raad nog te beperkt uit de verf. Ook kan de raad (en dan met name de
remuneratiecommissie) meer input ophalen in de organisatie over het functioneren van de
bestuurders. Ook gaat de raad onderling aandacht besteden aan de gevolgde opleidingen en
daar elkaar in meenemen. Zodat iedereen profiteert van de gevolgde opleidingen.
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Bijlage 2

Jaarverslag
gemeenschappelijke medezeggenschapsraad
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Voor u ligt het GMR-jaarverslag 2022 van Flores Onderwijs. In dit jaarverslag wordt de werkwijze
van de GMR toegelicht en een overzicht gegeven van de onderwerpen waarbij de GMR in 2022
betrokken is geweest.

Dit jaar hebben we, zoals het afgelopen jaar, wederom een medezeggenschapsmiddag
georganiseerd. Deze middag had voornamelijk een evaluatief karakter. Wat gaat er goed en
moeten we behouden? Wat verdient aandacht en moeten we anders doen? Een goed gesprek
met de voorzitters van de medezeggenschapsraden en de directeuren door ook successen te
delen en elkaar te inspireren met goede voorbeelden.

Voor de verbinding met de wijken hanteert de GMR dezelfde DLK regio’s. Op deze manier
proberen we ons zo te organiseren dat de GMR zichtbaar en bereikbaar is voor de achterban.

Daarnaast hebben we binnen de GMR vijf werkgroepen: Onderwijskwaliteit/ICT, Communicatie,
Bedrijfsvoering/Financiën, HRM en Huisvesting. De werkgroepen adviseren op eigen
onderwerpen, vanuit inhoudelijke betrokkenheid en expertise. Daarbij werken ze intensief samen
met de staf en het bestuur. De GMR vergadert zo'n acht keer per jaar. 

Wij hopen dat de GMR ook in de toekomst van toegevoegde waarde zal zijn voor de leerlingen en
het onderwijs van de Flores scholen.

Namens de leden van de GMR,

Hasan Kumas
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1. Werkwijze GMR

1.1 Organisatie

In 2022 hebben we het medezeggenschapsstatuut en het medezeggenschapsreglement
geactualiseerd. Een van de aanpassingen door deze actualisatie voor de organisatie van de GMR
is de omvang van de GMR. We hebben in 2022 de GMR uitgebreid van 10 naar 14 leden. De GMR
bestaat hierdoor uit zeven vertegenwoordigers van ouders en zeven vertegenwoordigers van het
personeel van Flores Onderwijs. Met de uitspraak van de GMR in 2021, om per 1 september 2022
beide geledingen met 2 leden uit te breiden tot in totaal 14 GMR-leden ten behoeve van een
goede en haalbare invulling van de rol van GMR-lid, is deze doelstelling gerealiseerd.
Vanzelfsprekend is een goede invulling van de rol van de GMR niet één op één gekoppeld aan het
aantal leden. We blijven constant werken aan een goede invulling van onze rol als leden van de
GMR. We hebben met deze aanpassing wel een goede stap gezet met betrekking tot de span of
control van de GMR.

De zeven leden vanuit de personeelsgeleding zijn:
➔ Pauline Essers (SBO De Piramide) (tot juli 2022)
➔ Evelien Esselink (Julianaschool)
➔ Jacomine Wasser- Holleman (Confetti)
➔ Margot Peters (OBS Da Vinci)
➔ Sander Hulleman (Rivers International School)
➔ Antoinet Roeling ( (vanaf 1 september 2022)
➔ Froukje van Aarle (Lea Dasberg) (vanaf 1 september 2022)
➔ Vacature

De zeven leden vanuit de oudergeleding zijn:
➔ Karlijn Steenvoort (tot juli 2022)
➔ Jeroen Gribling
➔ Linda Froon
➔ Hasan Kumas
➔ Casper Franken
➔ Martine Kamphuis (vanaf 1 september 2022)
➔ Marieke Jansen (vanaf 1 september 2022)
➔ Jan Vernooij (vanaf 1 september 2022)

De GMR is zeven keer dit jaar bij elkaar gekomen voor overleg met het College van Bestuur en
één keer met de Raad van Toezicht.

Tijdens de GMR overleggen zijn verschillende onderwerpen aan de orde gekomen. Deze
onderwerpen hadden betrekking op school overstijgende onderwerpen die binnen Flores spelen,
alsmede diverse advies- en instemmingsaanvragen en het toetsen van beleidsplannen.
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1.2 Zittingsduur en verkiezingen

Een GMR-lid heeft zitting voor een periode van drie jaar, treedt na zijn zittingsperiode af en is
terstond herkiesbaar. Een lid dat ter vervulling van een tussentijdse vacature is aangewezen of
verkozen, treedt af op het tijdstip waarop degene in wiens plaats hij is aangewezen of verkozen,
zou moeten aftreden. De leiding van de verkiezingen van de leden van de GMR berustte bij de
GMR. De organisatie daarvan kan de GMR opdragen aan een verkiezingscommissie. Gedurende
het professionaliseringstraject is deze werkwijze als onderdeel van het nieuwe statuut en
reglement geëvalueerd en deels aangepast. Met ingang van het nieuwe schooljaar in 2022 wordt
er met een dakpanconstructie gewerkt met als resultaat dat de mogelijkheid bestaat tot
gestaffeld uittreden.

1.3 Achterban

De medezeggenschapsraden van Flores Onderwijs vormen onze achterban. De aandacht voor de
GMR is om de relatie met deze raden te versterken. Door middel van het inrichten van diverse
communicatiekanalen en het koppelen van GMR leden aan clusters van scholen zijn de eerste
stappen gezet om de verbinding tussen de GMR en medezeggenschapsraden te realiseren.

1.4 Bevoegdheden

De bevoegdheden van de Gemeenschappelijke Medezeggenschapsraad zijn vastgelegd in de Wet
Medezeggenschap op scholen (WMS). Een aantal bevoegdheden van de medezeggenschapsraden
van de scholen vallen onder de verantwoordelijkheden van de GMR wanneer die van
gemeenschappelijk belang zijn voor alle scholen van Flores Onderwijs of voor de meerderheid
van de scholen. De bevoegdheden zijn onderverdeeld in informatierecht,
instemmingsbevoegdheid en adviesbevoegdheid.

2. Besproken thema’s
De GMR heeft in 2022 onder andere de volgende onderwerpen besproken

2.1 Ventilatie van gebouwen (SUVIS)

Vanuit de overheid is een budget beschikbaar gesteld voor het aanpassen en verbeteren van de
ventilatie op onderwijsgebouwen (de Specifieke Uitkering Ventilatie In Scholen, SUVIS). Flores
Onderwijs heeft samengewerkt met de gemeente Arnhem bij het aanvragen van de subsidies
voor 22 van de 33 scholen.

2.2 Jaarplanning GMR

De GMR heeft een jaarplanning opgesteld met jaarlijks terugkerende onderwerpen en de periode
waarin deze onderwerpen ter tafel dienen te komen. Deze jaarplanning is ook gedeeld met de
scholen zodat tijdig de inhoud van specifieke onderwerpen tussen GMR en de
medezeggenschapsraad gedeeld kan worden.
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2.3 Statuten en reglementen

Het statuut en het reglement voor de medezeggenschap is geactualiseerd en aangenomen.

2.4 Vrijwillige ouderbijdrage

Met de aanpassingen op de wet vrijwillige ouderbijdrage hebben we dit jaar het gesprek gevoerd
met het CvB om te kijken naar een betaalbare vorm voor de ouderbijdrage met als doel de
continuïteit van activiteiten voor alle leerlingen op alle Flores scholen. Immers, geen enkel kind
mag uitgesloten worden. Er zijn nog geen besluiten genomen hoe we hier precies mee omgaan.
In 2023 continueren we de gesprekken met het bestuur en blijven we in verbinding met onze
achterban.

2.5 Begroting 2023

Tijdens de vergadering in december is de GMR voorzien van een uitgebreide presentatie door de
controller. De GMR heeft hierop een positief advies gegeven met enkele aandachtspunten.

2.6 Jaarrekening en jaarverslag

De stukken zijn gedeeld en toegelicht en voorzien van positief advies door de GMR.

2.7 Vakantierooster

Het vakantierooster wordt in concept gemaakt door schooldirecteuren van de stichting,
schooldirecteuren van Stichting Delta en het VO. De GMR heeft een positief advies afgegeven.

2.8 Managementstatuut

Het managementstatuut is opgesteld nadat er overleg is geweest met het bestuur, de managers
en inhoudelijk bespreking met de klankbordgroep ‘Bestuur & Communicatie’ op het DO. Het
definitieve stuk is op 12 april 2022 aan de directeuren aangeboden ter advisering. Op 9
september 2022 is het ontwerpmanagementstatuut ter advisering aan de GMR voorgelegd. De
GMR heeft op 4 november 2022 positief geadviseerd en twee wijzigingen voorgesteld.

2.9 Richtlijn thuiswerken

In deze richtlijn thuiswerken medewerkers zijn de onderwerpen toegelicht die te maken hebben
met hybride cq. thuiswerken. O.a. wettelijke regelingen, zoals toelichting op het wetsvoorstel
‘Werken waar je wilt, thuiswerkvergoeding, de Arbowet en ook de fiscale wijziging van de
reiskosten woon-werkverkeer die 1 januari 2022 is ingegaan
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3.10 Corona draaiboek

De GMR heeft met enkele adviespunten ingestemd op het onderwijsplan zoals dat aan de GMR is
gezonden. Het gaat daarbij om instemming op de beschreven basismaatregelen per scenario.
Het bestuur gaat er in het onderwijsplan vanuit dat de generieke maatregelen zoals die staan
beschreven zoveel mogelijk op de scholen uitgevoerd zullen worden.

3.11 Informatiebeveiliging en Privacy

De GMR is bijgepraat en we hebben adviezen gegeven naar aanleiding van de stand van zaken
rondom de informatiebeveiliging en privacy. Het ging hierbij om hoe het beleid is opgesteld
rondom AVG-regels en hoe dit in de praktijk tot uitvoering komt. Veel stoplichten staan op groen,
enkele op oranje.

3.12 Medewerkerstevredenheidsonderzoek staf

Afgelopen schooljaar is voor het eerst ook op het stafbureau een
medewerkerstevredenheidsonderzoek (MTO) gehouden. Het rapportcijfer van de staf is een 6.3
en de medewerkers zijn gematigd tevreden. Een aantal kleine stappen zijn gemaakt. Een van de
punten die uit het onderzoek naar voren kwam is dat medewerkers de gezamenlijkheid misten.
Het CvB is met de GMR in gesprek gegaan over welke mogelijkheden wij zien om de
werknemerstevredenheid te bevorderen. Welke acties kunnen daarbij helpen en welke niet.

Contactgegevens GMR

Voorzitter:

Hasan Kumas – hasan.kumas@floresonderwijs.nl

Ambtelijk secretaris:

Lindsey Samson - lindsey.samson@floresonderwijs.nl
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Bijlage 3

Jaarrekening
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